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“Plastics zijn overal. 
Hoe schadelijk zijn 
ze?”
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“Als fokker wil 
je graag gezonde 
honden fokken”

 p. 22 

“Afwisseling en 
rust voorkomen 
blessures bij Friese 
hengsten”

 p. 42 

Doe mee 
aan ons  
lezers- 
onderzoek
Als faculteit Diergeneeskunde gaan 
we niet alleen in gesprek met onze 
onderzoekers, studenten, docenten en 
partners, maar ook graag met jou! Met 
het lezersonderzoek willen we weten 
wat je van ons magazine Vetscience 
vindt. Sluiten de verhalen goed aan op 
jouw behoeften en de actualiteit? Kijk 
je er naar uit om het magazine te lezen? 
Heb je tips? Of tops? En ontvang je het 
magazine het liefst op de mat of in je 
mailbox? 

Wij zijn benieuwd naar jouw mening. 
Doe mee én maak kans op een mooie 
prijs (z.o.z).
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Waardering voor preventie
Dit nummer gaat over allerlei soorten preventie. Van dieren 
gezond houden tot een gezonde leefomgeving, en aandacht 
voor het welbevinden van toekomstige dierenartsen. 

De afgelopen jaren was ik betrokken bij de ontwikkeling van 
verschillende geneeskundeopleidingen, en ik verbaasde 
me altijd erover dat preventie daarin weinig aan bod kwam. 
Zeker in vergelijking tot de diergeneeskundeopleiding. 
Bedrijfsbegeleiding, de monitoring van diergezondheid, 
gezonde voeding, en gezond oud worden, krijgen in de 
diergeneeskunde onder meer veel aandacht. We kunnen er 
trots op zijn dat we op deze manier een positieve invloed 
hebben op het welzijn en de gezondheid van onze dieren.

Toch vind ik het best confronterend als ik met mijn labrador 
bij de dierenarts kom en Laika op de weegschaal moet. Vaak 
werpt de (bevriende!) dierenarts me daarna een strenge blik 
toe. Bij de huisarts heb ik nog nooit op de weegschaal hoeven 
staan. Ook heeft mijn huisarts nog nooit gevraagd wat ik 
bijvoorbeeld eet op een dag of hoeveel ik beweeg, terwijl een 
gesprek over preventie ontzettend belangrijk is. Daar leiden 
we onze studenten in op, niet alleen met kennis, maar ook 
met vaardigheden. Een preventiegesprek voeren is niet altijd 
makkelijk, het kan confronterend zijn voor de diereigenaar. 
Een goed gesprek vraagt tijd, duidelijke uitleg en goede 
opvolging.

Zelf doe ik van alles om mijn gezondheid op peil te houden. 
Ik rook niet, drink bijna geen alcohol, ga op de fiets naar 
het werk en eet gezond. Heel braaf. Wel woon ik in de 
binnenstad van Utrecht, waar de luchtkwaliteit niet optimaal 
is. Je zou het misschien niet verwachten, maar ook daar 
doen we onderzoek naar bij de faculteit Diergeneeskunde. 
Wetenschappers brengen de luchtkwaliteit in kaart, in steden 
maar ook op het platteland en in natuurgebieden, analyseren 

DEBBIE J A A R SM A
Decaan faculteit Diergeneeskunde

de water- en bodemkwaliteit, onderzoeken giftige stoffen 
in onze omgeving en kijken in hoeverre zulke factoren onze 
gezondheid beïnvloeden. 

Preventieve gezondheidszorg is ook een belangrijk thema 
binnen de EWUU-alliantie, een samenwerking tussen 
Technische Universiteit Eindhoven, Wageningen University & 
Research, Universiteit Utrecht en UMC Utrecht. Het thema 
biedt oplossingen voor een beter leven met verschillende 
aandoeningen en preventie van die aandoeningen. Het doel 
is langer gezond te kunnen leven en het zorgsysteem te 
ontlasten. Vanuit de diergeneeskunde kunnen we hieraan een 
unieke bijdrage leveren. We zijn gewend om over preventie 
na te denken, zoals blijkt uit de verschillende verhalen in dit 
nummer. 

Veel leesplezier.

Win een 
portretfoto met je 
huisdier, gemaakt 

door onze 
huisfotograaf  
Bas Niemans

Nieuwsgierig naar het verhaal achter de foto van deze pup? Lees de coverstory op pagina 4.
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Deze pup wordt begeleid door radiologisch assistent Maaike van Buuren. 
Ze probeert de pup op zijn gemak te stellen en vervolgens aan het eten te 
krijgen, om daarna een ‘slikfilm’ (fluoroscopie) te kunnen maken. Doordat 
de pups nuchter moeten blijven voor de opname, hebben ze op dat moment 
meestal wel zin in een hapje. De pup krijgt achtereenvolgens zacht voer en 
harde brokken te eten, gemengd met het contrastmiddel barium.

Route van het voedsel
De rode lijnen zijn een hulpmiddel om de röntgenstralen te kunnen richten 
op de plek die de laborant in beeld wil brengen. Tijdens het eten volgt de 
röntgentechnicus met een beweegbare röntgenbuis (zie het grijze blok met 
gele sticker aan de rechterkant in beeld) de route van het voedsel. Op de 
linker monitor, boven op de kooi, zie je de nek en de bek van de pup in de 
voerbak. Het rechterscherm toont de borstholte van de pup.

Aangeboren slokdarmverlamming
Op de dag van de foto begeleidde Maaike van Buuren zeven puppy’s uit 
hetzelfde nest van een fokker die zijn dieren liet screenen op aangeboren 
afwijkingen in de peristaltiek (knijpende beweging) van de slokdarm. Bekijk 
het beeldverhaal op pagina 28 en lees meer over het onderzoek.  

TEKST: SIL HEUNKS | BEELD: BAS NIEMANS

“Even slikken”

Radiologisch assistent Maaike van Buuren begeleidt een pup tijdens het 
maken van een ‘slikfilm’.

 

Inhoud

Plastics zijn overal        8
In de bodem, de lucht, water en voedsel.  
Ze komen terecht in onze organen en ons bloed.  
Hoe schadelijk is dat? Een gesprek met drie experts.  
  

Erfelijke hartspierziekte bij Dobermanns              22
Meer dan de helft van de Dobermanns krijgt een  
ziekte aan de hartspier die tot hartfalen kan leiden. 
Het Expertisecentrum Genetica boekt mooie  
resultaten met onderzoek naar deze erfelijke  
aandoening. De familie Mollema laat een hartfilmpje  
maken van hun hond Shanti. 

Jonge Friese hengsten gebaat bij  
afwisseling en rust in trainingsschema  42
Sportfysioloog Carolien Munsters en Dierenarts  
Esther Siegers onderzochten de effecten van  
een aangepast en lichter trainingsprogramma voor  
jonge Friese hengsten tijdens het verrichtings- 
onderzoek voor het Friese paardenstamboek.

  Voorwoord 

Op de cover

In het kort

Onderwijs voor professionals

“Vogelgriep is een  
onzichtbare vijand”

“Ik besefte dat ik keuzes kan maken en 
dat niet alles voor altijd vastligt”

“Met voeding kunnen we 
gezondheidsproblemen voorkomen”

“Even slikken voor de foto”

Steeds meer nadruk op voorkomen 
van dierziektes

Column Daan Bultje

Gezonde leefomgeving zet mensen  
aan tot gezonder gedrag

“Onze droom is dat mensen niet meer 
ziek worden door hun werk”

Student van toen, student van nu

3

4

6

7

14

17

20

28

38

41

47

50

54



6 | VETSCIENCE APRIL 2023  VETSCIENCE APRIL 2023 | 7 

Onderwijs voor professionals | AgendaNieuws | In het kort

Tandenwissel als leidraad 
voor inschatten leeftijd pup 
Het Expertisecentrum Genetica van de faculteit 
Diergeneeskunde doet onder-
zoek naar het wisselpatroon 
van de snijtanden bij hon-
den. Dit kan van grote 
betekenis zijn bij 
het tegengaan van 
import van te jonge 
puppy’s naar Neder-
land. Het doel van 
het onderzoek is het 
in kaart brengen van 
de leeftijd waarop bij 
puppy’s van verschillende 
rassen de snijtanden wisselen. 
Aan de hand van de onderzoeks-
resultaten probeert het expertisecentrum een betrouwbare 
methode te ontwikkelen voor het inschatten van de leeftijd 
van een pup.

Onderzoek naar 
gebruik van colistine 

in Indonesië 
Wereldwijd worden steeds meer bacteriën  

ongevoelig voor antibiotica. Dat is een risico voor 
mensen én voor dieren. Indonesië gebruikte  

het antibioticum colistine op 
grote schaal bij dieren, tot 

dat in 2020 werd verboden. 
Een internationale groep 

wetenschappers, onder leiding 
van universitair hoofddocent 

Aldert Zomer en hoogleraar 
Jaap Wagenaar van de 

faculteit Diergeneeskunde, 
onderzoekt in Indonesië het 
effect van dit verbod met een 
subsidie van één miljoen euro 
voor drie jaar. Wagenaar kreeg 
op 23 mei een eredoctoraat van de 
Universiteit Gent voor zijn voortrekkersrol  

bij de vermindering van antibioticagebruik.

 Liaison officer 
toegevoegd aan team 

Preventive Health  
Een belangrijk thema in de samenwerking tussen 

de Technische Universiteit Eindhoven, Wageningen 
University & Research, Universiteit Utrecht en UMC 
Utrecht is Preventive Health. Het doel is om langer 

gezond te kunnen leven en het zorgsysteem te 
ontlasten. Liaison officer Tessa Scherphof zal namens 

de UU en het UMC Utrecht de samenwerking 
coördineren. Voor meer informatie zie:  

https://preventivehealth.ewuu.nl

Antibiotica bij paarden 
lijdt tot sterke groei  
resistentiegenen 
Een korte kuur met antibiotica voor paarden leidt al tot 
een langdurige uitscheiding van resistente bacteriën 
via de mest. Dat blijkt uit het promotieonderzoek van 
Mathijs Theelen waarin hij onderzocht welke factoren 
invloed hebben op de samenstelling van het darmmi-
crobioom (alle micro-organismen in de darm). 

Effectieve behandeling bij 
honden met artrose   

Honden met artrose hebben baat bij een nieuwe behandeling: 
een injectie die lokaal in het gewricht een pijnstiller afgeeft 

met langdurige werking. Dit blijkt veilig en effectief. 
Hoogleraar Marianna Tryfonidou: “Wij ontwikkelen deze 

innovatieve behandelmethode, zodat we in de toekomst alle 
artrosepatiënten, zowel dieren als mensen, kunnen helpen.”

Sustainable Ruminant Health
Deze pragmatische en praktijkgerichte cursus is 
bedoeld voor rundveedierenartsen. Je leert meer 
over nieuwe ontwikkelingen in de veehouderij op 
het gebied van diergezondheid, technologie en de 
maatschappij. 

Start najaar 2023

Poultry health science
Deze cursus biedt kennis over onderwerpen 
als de gezondheid van pluimvee, diagnostiek, 
klinisch redeneren, ziektebeheer, dierenwelzijn 
en voedselveiligheid die helpen om lokale en 
mondiale uitdagingen aan te pakken in duurzame 
gezondheidszorg van pluimvee.

Start najaar 2023 

Bekijk het meest actuele aanbod op:  
uu.nl/dgk/ovp

ONDERWIJS VOOR 
PROFESSIONALS
AANBOD 2023

Celia Berkers benoemd 
als vice-decaan 

Onderzoek 
Per 1 december 2022 is Celia Berkers voor een periode 
van vier jaar benoemd tot vice-decaan Onderzoek van 
de faculteit Diergeneeskunde. Berkers heeft een lange 

geschiedenis bij de Universiteit Utrecht en is sinds 2020 
voorzitter van de afdeling Cell Biology, Metabolism 
& Cancer. Decaan Debbie Jaarsma is erg blij met de 

benoeming. “Celia is echt de juiste vrouw op de juiste 
plek. De dossiers die zij onder haar hoede krijgt, passen 

goed bij de onderwerpen waar ze zich in het verleden 
hard voor heeft gemaakt, zoals talentbeleid.”
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“We produceren steeds  
meer plastic, terwijl 
 het moeilijk uit het  
milieu verdwijnt” 

Plastics zijn overal. In de bodem, de lucht, water en voedsel. Plastic valt uit 
elkaar in kleine en nog kleinere deeltjes – micro- en nanoplastics – die we 
met het blote oog niet kunnen zien. Ze komen terecht in onze organen en 

ons bloed. Hoe schadelijk is dat? Een gesprek met drie experts. 

 Hoe schadelijk zijn microplastics voor onze gezondheid? 

Emma Kasteel onderzoekt de effecten van micro- en nanoplastics in het lab bij de faculteit Diergeneeskunde. Dit apparaat wordt gebruikt om 
de effecten van kleine plastic deeltjes op de hersenen (neurotoxiciteit) te onderzoeken.
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“Wij willen de effecten van micro- 
en nanoplastics op de menselijke 
gezondheid in kaart brengen”, vertelt 
Emma Kasteel, onderzoeker bij de 
faculteit Diergeneeskunde (Institute 
for Risk Assessment Sciences) en 
projectmanager bij MOMENTUM, een 
consortium dat de effecten van micro- 
en nanoplastics onderzoekt (zie kader). 
“We weten dat we op alle mogelijke 
manieren worden blootgesteld aan 
kleine plastic deeltjes, maar we weten 
nog niet of en hoe schadelijk dit is. Dat 
zijn we aan het onderzoeken.”

Grip op plastics
“Het is belangrijk om inzicht te krijgen 
in de volledige productieketen: van 
plastic bronnen naar uitstoot in het 
milieu en blootstelling van flora en 
fauna – en ook van mensen”, zegt 
Susanne Waaijers, onderzoeker bij het 
RIVM. “Plastics zijn heel complex, ze 
hebben natuurkundige, scheikundige 
en biologische eigenschappen. We 
willen weten welke effecten bepalend 
zijn voor onze gezondheid. We kunnen 
onmogelijk op korte termijn alle 
verschillende soorten plastics testen, 

snel slijt. We moeten sowieso stoppen 
met fast en ultrafast fashion. Nieuwe 
kleding preventief wassen kan ook, 
dat betekent kleding vijf keer wassen 
voordat deze de winkel in gaat, maar 
dan houd je nog wel plasticafval over in 
de filters.”

Is vijf keer wassen voldoende om de 
losse plastic deeltjes uit kleding te 
‘verwijderen’? 
“Als de kwaliteit een beetje redelijk 
is, zijn de zwakste draden na vijf keer 
wassen wel afgebroken en hopelijk 
in de filters blijven hangen”, denkt 
Westerbos. “Helaas is 69% van de 
kleding synthetisch. Met name ultra fast 
fashion is rampzalig voor het milieu. 
En ook voor onze gezondheid, want wij 
ademen die vezels in.”

Er zijn vast meer bronnen dan 
kleding?
“Cosmetica is ook een bron van 
microplastics, zij het een minder 
grote”, vervolgt de oprichter van de 
milieuorganisatie. “Daarvan denken 
we dat de hele kleine deeltjes door 
de huid kunnen. Slijpsel van rubberen 
autobanden is ook een belangrijke 
bron, net als verf. Eigenlijk alles wat 
synthetisch is in je huis: tapijten, 
gordijnen, bedden, kussens, veel 
daarvan is plastic. Dat komt uiteindelijk 
in het milieu terecht. Plastics voor 
eenmalig gebruik moeten sowieso 

verboden worden.”
“En natuurlijk zwerfafval”, vult Waaijers 
aan, waarop Westerbos reageert: “Daar 
hebben wij in Nederland niet zoveel last 
van, al ligt er ongemerkt veel zwerfafval 
op de bodem van rivieren en de zee. 
Het gebruik van mulch [versnipperd 
organisch en anorganisch afval, red.] 
dat jonge gewassen op het land 
bedekt, is ook een probleem. Daarin 
zit soms plastic en dat is biologisch 
niet afbreekbaar. De wereld zit vol 
met plastic; de bodem, grond- en 
drinkwater, de lucht, ons lichaam.”
“Plastic op het land is inderdaad een 
groot probleem”, vindt ook Waaijers. 
“Hoewel Nederland wel beter omgaat 
met zwerfafval dan andere landen, 
daar worden plastics gevonden op 
stortplaatsen of plekken waar mensen 
zelf plastic verbranden. Ook daarbij 
kunnen microplastics en andere 
schadelijke stoffen vrijkomen.” 
Toch is Nederland een van de grootste 
exportlanden van plastic afval, volgens 
Plastic Soup Foundation. “Nederland 
importeert afval uit Duitsland en 
Engeland en verscheept daarvan 
tachtig procent naar arme landen”, zegt 
Westerbos. “Die kunnen er niks mee en 
verbranden het in de open lucht. Onze 
eigen verbrandingsovens zijn ook heel 
vervuilend, als je de kleppen daarvan 
openzet, kun je de eieren uit de buurt 
niet meer eten.”

Nederland is dus niet de beste 
leerling van de klas? 
“Wij zijn een boefje, we horen inmiddels 
bij de slechtste jongetjes van de klas”, 
zucht Westerbos. “We sluizen ook veel 
‘papierafval’ door via Rotterdam, maar 

 “Koop geen plastic speelgoed    
  waarvan je ziet dat het snel  
  uit elkaar valt” 

dat zijn er meer dan zesduizend, maar 
we proberen daar nu grip op te krijgen.”

Kleding vooraf wassen
Milieuorganisatie Plastic Soup 
Foundation pleit ervoor om 
plasticvervuiling te stoppen bij de bron. 
De vraag is hoe dat dan moet. “Dat 
ligt aan het product”, antwoordt Maria 
Westerbos, oprichter van Plastic Soup 
Foundation. “Als het om kleding gaat, 
zijn er meerdere manieren. Dat kunnen 
wasmachinefilters zijn, maar vooral 
ook kleding maken die niet meer zo 

 “Als je de kleppen van een  
  verbrandingsoven openzet,  
  kun je de eieren uit de buurt  
  niet meer eten” 

de binnenkant daarvan zit vol plastic. 
Dat is illegale handel.” 
“Dat wil ik wat nuanceren”, zegt 
Waaijers. “We kennen de effecten van 
plastic op onze gezondheid nog niet 
precies, dat onderzoeken we nu. We 
weten wel dat de productievolumes 
blijven stijgen en hoe moeilijk plastics 
verdwijnen uit het milieu. Dat is meer 
dan voldoende reden om in te grijpen 
op het volume van de productie.”

Wat is de belangrijkste uitdaging om 
de hoeveelheid plastic wereldwijd te 
verminderen?
Waaijers: “Dat producenten niet 
verplicht zijn om te rapporteren over 
de samenstelling van hun producten, 
bijvoorbeeld welke polymeren erin 
zitten en in welke hoeveelheden. 
Deze gegevens hebben we nodig. Er 
is wetgeving rondom chemicaliën in 
Europa, REACH, maar polymeren zitten 
daar niet bij. Dat probeert men nu 
alsnog voor elkaar te krijgen. Belangrijk, 
want dan weten we hoe plastics worden 
gemaakt en waarvoor ze worden 
gebruikt. Producenten hoeven daarover 
nu niet transparant te zijn.”

Zijn er plasticproducenten die 
hieraan willen meewerken? 
“Zeker”, antwoordt Kasteel. 
“Bijvoorbeeld LyondellBasell, een De roze vloeistof is medium, voedsel voor de (hersen)cellen die getest worden.
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 “Neem je eigen tas mee naar  
  de supermarkt en koop  
  groente en fruit onverpakt” 

 “Wij hebben als weten-  
 schapper de expliciete taak  
 om te communiceren over  
 ons onderzoek” 

MOMENTUM: 
GROOTSCHALIG 
ONDERZOEK NAAR 
GEZONDHEIDS- 
EFFECTEN VAN 
MICROPLASTICS

MOMENTUM is een Nederlands 
consortium dat onderzoek doet 
naar de mogelijk schadelijke 
effecten van micro- en 
nanoplastics op de menselijke 
gezondheid. Er zijn 27 partners 
betrokken vanuit verschillende 
kennisinstellingen en het 
bedrijfsleven. MOMENTUM 
wordt onder meer 
gefinancierd door ZonMw en 
Health~Holland. Een volledig 
overzicht van alle partners 
is te vinden op de website 
momentummicroplastics.
nl. Hoogleraren Juliette 
Legler en Dick Vethaak van de 
Universiteit Utrecht (faculteit 
Diergeneeskunde) coördineren 
het project.

momentummicroplastics.nl

Zie ook het item over 
Microplastics bij “Een 
Vandaag”, op 1 maart dit 
jaar, waarin onderzoeker 
Emma Kasteel vertelt over de 
toenemende aanwijzingen voor 
de schadelijke effecten van 
microplastics.

van de grootste producenten van 
plastics en chemicaliën ter wereld 
en een van de partners binnen het 
onderzoeksproject MOMENTUM. Zij 
zijn bereid om mee te denken en te 
leren van ons onderzoek. Maar er zijn 
ongetwijfeld producenten die minder 
welwillend zijn.”
Westerbos heeft er weinig vertrouwen 
in. “Met onze app ‘Beat the Microbeat’ 
kun je cosmetische producten scannen 
op microplastics. De app is een half 
miljoen keer gedownload in 180 
landen, dus mensen worden steeds 
bewuster. Maar een agressieve lobby 
in de Europese Unie, onder leiding van 
L’Oréal, probeert de wetgeving rond 
plastic onderuit te halen. Hetzelfde 
geldt voor de kledinglobby. Zolang de 
Europese Unie en Europese Commissie 
onder druk staan van industrieën die 
dreigen hun werkgelegenheid terug 
te trekken, buigen overheden voor de 
industrie. Dan kunnen we nog zulke 
mooie plannen hebben voor betere 
wetgeving, maar als je die plannen 
vervolgens inhoudelijk uitkleedt, komen 
we nergens.”

Hebben jullie tips voor 
milieubewuste consumenten?
Westerbos: “Neem je eigen tas mee 
naar de supermarkt en koop groente 
en fruit onverpakt. Frankrijk doet dat 

goed, daar zijn de grote supermarkten 
al voor een derde plasticvrij. Plastics 
voor eenmalig gebruik moeten sowieso 
verboden worden.”
Waaijers heeft ook een tip: “Koop geen 
speelgoed waarvan je kunt zien dat 
het snel uit elkaar valt. Koop alleen 
producten die lang meegaan of die 
je kunt hergebruiken. Let op kwaliteit 
of een keurmerk.” “En vermijd plastic 
in je huis, vooral laag bij de grond”, 
adviseert Westerbos. “Kinderen tot zes 
jaar ademen in huis zes keer zoveel 
minuscuul kleine stukjes plastic in als 
volwassenen. Kinderen zijn kleiner en 
stof, dat vol zit met deze plastics, ligt 
vaak op de grond.”

Hebben huisdieren daar ook last 
van?
“Daar is nog niet zoveel onderzoek naar 
gedaan”, zegt Waaijers. Plastic Soup 
Foundation liet vorig jaar onderzoek 
doen naar plastic in diervoeding, in het 
vlees en bloed van koeien en varkens, 
én in koeienmelk, vertelt Westerbos. 
“In vrijwel alle samples werd plastic 
gevonden. Dat zit dus ook in onze 
hamburgers.”
Kasteel denkt dat huisdieren plastics 
kunnen binnenkrijgen via plastic 
speeltjes. “Daarvoor is de regelgeving 
minder streng dan bijvoorbeeld voor 
kinderspeelgoed. Honden en katten 
leven ook dichter bij de grond en likken 
van alles op. Eigenlijk zouden we elke 
dag moeten stofzuigen. Goed ventileren 
is ook belangrijk, en minder werk dan 
stofzuigen.” Maar dat is dan wel weer 
een bron van vervuiling naar buiten, 

merkt Waaijers op. “Dat hebben we ook 
gezien in een RIVM-verkenning naar 
microplastics in de buitenlucht.” 

Welke rol spelen onderzoekers in de 
bewustwording over microplastics?
“Wij hebben als wetenschapper 
de expliciete taak om goed te 
communiceren over ons onderzoek”, 
benadrukt projectmanager Kasteel. 
“Wetenschapscommunicatie is altijd 
een ondergeschoven kindje geweest, 
onderzoekers communiceren vooral 
naar collega-onderzoekers, maar 
niet zozeer naar het bredere publiek. 
Daar moeten we meer aandacht aan 
besteden.” 
 
TEKST: MYRNA TINBERGEN | BEELD: BAS NIEMANS

De blauwe plaat met elektrodes op de bodem gaat in het apparaat op pagina 9 en 
meet de elektrische signalen tussen hersencellen.
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Onderzoek | Biosecurity

“Vogelgriep is een  
onzichtbare vijand”

 Hoe dringt vogelgriep telkens weer binnen  
 bij pluimveebedrijven? 

Waardoor krijgen veehouders 
steeds te maken met uitbraken 
van vogelgriep, ondanks alle 
voorzorgsmaatregelen? Over 
die vraag breekt onderzoeker 
Francisca Velkers zich 
dagelijks het hoofd. Samen 
met wetenschappers van 
Wageningen Bioveterinary 
Research en Royal GD 
onderzoekt zij hoe vogelgriep  
de stallen binnenkomt.

fluorescerende stof. Dat brengen we 
aan op verschillende plekken rondom 
pluimveestallen. Hierdoor kunnen we 
bijvoorbeeld volgen of plaagdieren het 
virus mee naar binnen nemen. Bij een 
test zagen we muizenpootjes oplichten 
op stellingkasten bij de voeropslag. Dan 
weten we dat plaagdieren een weg naar 
binnen vinden. Daarnaast testen we 
of veehouders het virus aan de wielen 
van een kruiwagen of via hun laarzen 
de stal inbrengen. Ook inspecteren we 
dakgoten. Poep van wilde vogels op het 
dak kan mogelijk een stal binnenkomen 
via regenspetters in de buurt van de 
luchtinlaat.”

Camera’s ophangen
Ook menselijke fouten kunnen een 
rol spelen bij de verspreiding van 
vogelgriep. “Daarom brengen we 
fluorescerende stoffen aan die alleen 
oplichten onder uv-licht en hangen 
we camera’s op in de hygiënesluis”, 
legt Velkers uit. “Stiekem camera’s 
ophangen mag niet, dus we geven dat 
natuurlijk aan. In het begin is iedereen 
zich bewust van de camera’s, maar 
uiteindelijk hopen we dat mensen hun 
normale gedrag oppakken. Dat laat zien 
in hoeverre zij de hygiëneprotocollen 
volgen.” Dat de protocollen veel van 
veehouders vragen, weet Velkers. “Ze Pluimveespecialist Francisca Velkers doet onderzoek naar de insleep van vogelgriep met behulp van camera’s en fluorescerende stof.

moeten steeds wisselen van kleding en 
soms meerdere keren per dag douchen, 
dat is tijdrovend en intensief. Het is 
begrijpelijk dat mensen denken: ‘Ik sla 
een keertje over’, maar dat kan grote 
gevolgen hebben.” 

Onzichtbare routes
Pluimveehouder Theo Bos kan over 
vogelgriep meepraten. Zijn bedrijf in 
Barneveld werd geruimd vanwege 
besmette kippen. “Het is verschrikkelijk. 
Ik heb kort de staldeur geopend, maar 
ik kon al die dode kippen niet aanzien.” 
Het virus kwam van wilde vogels die 
op het dak van de stal zaten. Hoe 
het virus de stal is binnengekomen, 
weet Bos niet. Dat geldt voor meer 
veehouders en juist daarom wil Velkers 
de onzichtbare routes zichtbaar 
maken. “Komt het virus vooral binnen 
via de hygiënesluis? Brengen muizen 
het virus mee die via een klein gaatje 
binnenkomen? Zijn er routes waaraan 
we nog niet hebben gedacht? We hopen 
met dit onderzoek een instrument te 

 “We moeten beter kijken naar  
  de rol van insecten, zoals  
  vliegen en kevers” 

Douchen, handen wassen, en 
laarzen wisselen. Ondanks de 
basishygiëneregels om verspreiding 
van infectieziektes te beperken, komt 
vogelgriep telkens weer de stal binnen. 
“Soms zijn er vermoedens over de 
oorzaak”, vertelt Francisca Velkers, 
pluimveeonderzoeker bij de faculteit 
Diergeneeskunde. “Bijvoorbeeld via de 
luchtinlaat, maar het blijft vaak gissen.” 
Om de oorzaak te achterhalen, doet 
Velkers onderzoek bij enkele getroffen 
pluimveehouders met camera’s en 
fluorescerende stof. “We bootsen 
een hoopje vogelpoep na met 
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ontwikkelen waarmee de veehouder 
en de dierenarts zelf aan de slag 
kunnen.” 

Spanning blijft
“Wat we van dit onderzoek naar 
vogelgriep leren”, vervolgt Velkers, “kan 
bijdragen aan kennis over verspreiding 
van andere infectieziektes. Ook daar 
is vaak onduidelijk hoe de ziekte zich 
verspreidt. Nu vechten we tegen een 
onzichtbare vijand.” Pluimveehouder 
Bos juicht het onderzoek toe. “Alles wat 
helpt om deze ziekte tegen te gaan, is 
welkom. Vogelgriep is ongrijpbaar, je 
ziet het virus niet binnenkomen. Het 
ene moment is het aan de grens bij 
Maastricht en een week later duikt 
het ineens 150 kilometer verder op.” 
Inmiddels lopen er weer kippen in de 
stallen van Bos, maar de spanning 
blijft. “Ik schrik snel als een kip een 
dikke kop heeft en naar adem hapt. De 
schrik is pas verdwenen als de kip later 
weer lekker rondscharrelt. We doen 

 “We doen alles om vogelgriep  
  te voorkomen, zodat wij zelf  
  geen nieuwe uitbraak  
  veroorzaken” 

“Ik besefte dat ik keuzes  
kan maken en dat niet  

alles voor altijd vastligt”
 Persoonlijke Professionele Ontwikkeling bereidt   

 studenten beter voor op de praktijk 

alles wat we kunnen om vogelgriep te 
voorkomen. We gebruiken alleen de 
ingang via de hygiënesluis, wisselen 
laarzen en overalls, en niemand mag de 
stal in. Het vraagt veel, maar we willen 
absoluut voorkomen dat wij zelf een 
nieuwe uitbraak veroorzaken.”

Vliegen en kevers
Velkers beaamt dat veehouders goed 
letten op hygiëne. “In het begin stond 
wel eens in de media dat de oorzaak 
van de uitbraken bij de veehouders zelf 
lag. Maar toen ik na een derde ruiming 
bij dezelfde veehouder aan tafel zat 
en hij vertelde alle eerdere adviezen 
te hebben opgevolgd, wist ik ook niet 
meer wat ze nog meer hadden kunnen 

Een kijkje in de keuken bij de leerlijn Persoonlijke Professionele Ontwikkeling 
(PPO) binnen de nieuwe master van Diergeneeskunde. Chantal Duijn is 

dierenarts en een van de externe docenten. Daarnaast is zij ook eigenaar van 
Bureau Raak voor training, coaching en advies. Masterstudent Babanne van 

de Burgt volgt sinds september dit nieuwe onderdeel. Beiden vertellen hoe ze 
de eerste maanden hebben ervaren. 

BIOSECURE: VERBETEREN VAN BIOVEILIGHEID 
BIJ LANDBOUWHUISDIEREN
Het onderzoek is onderdeel van een publiek-private samenwerking 
met de pluimveesector en het ministerie van Landbouw, Natuur 
en Voedselkwaliteit. De aanpak wordt ook ingezet in het project 
‘Biosecure’ dat de Europese Commissie financiert. Daarin doen 
meerdere Europese landen onderzoek naar het verbeteren van 
bioveiligheid bij landbouwhuisdieren.

doen om vogelgriep buiten de deur te 
houden. Veehouders zijn dan ten einde 
raad. Daarom wil ik achterhalen wat we 
missen. Laatst vroeg een veehouder 
of insecten een rol zouden kunnen 
spelen. Toen besefte ik dat we beter 
moeten kijken naar de rol van insecten, 
zoals vliegen en kevers. Dat gaan we 
nu samen met plaagdierenexperts 
onderzoeken. We moeten op zoek 
naar de ontbrekende schakel; pas 
dan kunnen we vogelgriep beter 
bestrijden.” 

TEKST: QUEENIE SCHOLTES | BEELD: BAS NIEMANS

Onderwijs | Persoonlijke Ontwikkeling

Masterstudenten Diergeneeskunde spelen een kaartspel tijdens de les individuele reflectievaardigheid uit de leerlijn Persoonlijke Professionele Ontwikkeling.
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“Vandaag gaan we een kaartspel doen met als doel: leren hoe 
anderen jou zien”, begint Chantal Duijn haar les. “Op deze 
kaartjes staan eigenschappen. In kleine groepjes gaan jullie 
kijken bij wie een eigenschap het beste past en waarom.” 
De les individuele reflectievaardigheid is begonnen. Ter 
voorbereiding van de les hebben de studenten thuis een 
e-module “Reflecteren” gemaakt. Wat is reflecteren eigenlijk 
en hoe doe je dat? Met de opgedane kennis wordt tijdens 
de les geoefend op elkaar. Na geschuif met tafels en stoelen 
beginnen de studenten wat schuchter, maar al snel buigen 
ze zich serieus over de kaartjes en wordt er vooral veel 
gelachen. “Ik denk dat deze manier van onderwijs aanzet tot 
denken”, zegt Duijn. “In het begin verwachtten de studenten 
vooral onderwijs in bachelor-stijl, waarbij de docent vertelt 
wat zij moeten doen. Maar in deze lessen moeten zij juist zelf 
bedenken wat ze willen leren. Dat was voor de studenten wel 
even wennen.”

Praktijkervaringen in de les bespreken
“Tijdens de bachelor vond ik deze lessen een verplichting”, 
vertelt masterstudent Babanne van de Burgt. “Ik dacht dat 
ik er al goed in was en vond theoretisch inhoudelijke vakken 
belangrijker. Als ik noodgedwongen een les moest missen, dan 
was het PPO.” Inmiddels is dat voor haar wel anders. Zeker 
nadat zij als student-assistent meewerkte aan het onderzoek 
‘De arbeidsmarkt voor dierenartsen’. “Ik ben echt geschrokken 
van de antwoorden die dierenartsen in de enquête gaven. Dat 
mondige diereigenaren de reden waren van uitstroom, of wat 
ook vaak werd genoemd: de generatiekloof, de verschillende 
verwachtingen tussen generaties over de balans tussen 
werk en privéleven. Ik dacht: wat heftig! Ga ik dit allemaal 
tegemoet? Dat heeft er zeker voor gezorgd dat ik wil weten 
hoe ik me hierop kan voorbereiden.”
Bij een van de groepjes wordt een kaart neergelegd met de 
kernwaarde: bescheidenheid. Even blijft het stil, dan begint 
iedereen te lachen. “Tja, wie gaat dit kaartje pakken?”, grapt 

een van hen. “Ik hoop dat studenten met deze lessen leren 
wie ze zijn, dat ze zien dat ze verschillend zijn én dat dit goed 
is”, vertelt Duijn. “Wat ik geweldig vind aan de nieuwe master, 
is dat studenten in het eerste jaar al extern onderwijs hebben. 
Door te zien wat er op de werkvloer gebeurt, zijn studenten 
beter voorbereid op wat gaat komen en wat de praktijk van 
ze vraagt. Al is de verantwoordelijkheid die je uiteindelijk 
als dierenarts hebt natuurlijk niet te oefenen, die kun je pas 
echt ervaren als je zelf aan de slag gaat. Maar bijvoorbeeld 
ervaren hoe het is om een hond te euthanaseren met een 
intens verdrietige familie erbij, kan al wel tijdens het externe 
onderwijs. Dit soort ervaringen kunnen we bespreken in onze 
lessen en ook dat helpt om studenten beter voor te bereiden 
op de praktijk.” 
“Ik kan niets anders bedenken dat ik liever zou willen doen 
dan dierenarts zijn, maar ik wil ook niet met stress thuis 
komen te zitten”, zegt Van de Burgt. “Door deze leerlijn besef 
ik dat ik invloed heb door keuzes te maken en dat niet alles 
voor altijd vastligt.” Op de vraag of ze nu nog steeds de PPO-
lessen als eerste zou laten vervallen, begint Van de Burgt te 
lachen. “Absoluut minder snel! Nog steeds zijn er studenten 
die zeggen ‘Wat heb ik er nou aan’, maar door opdrachten te 
maken en het steeds te bespreken, word je gedwongen stil te 
staan bij je ontwikkeling en dat is nodig.”

Keuzes maken zorgt voor werkgeluk
Duijn ziet deze lessen als levenslessen. “Leer jezelf kennen. 
Waar ben je goed in en wat zijn je valkuilen, want daar moet 
je toch mee dealen. Ik wil dat de studenten stress leren 
herkennen, keuzes durven maken en dat ze leren om met 
elkaar in gesprek te gaan over wat ze willen. Je hoeft niet 
overal in uit te blinken. Ik stofzuig niet graag, dus dat doet 
mijn vriend. Maar ik doe altijd de was, want daar heeft hij 
weer een hekel aan. Zo verdelen we de taken die het beste 
bij ons passen. Waarom doen we dat niet ook op ons werk? Je 
vindt niet alles leuk en kunt niet alles goed doen. We moeten 
daarom open zijn met elkaar, keuzes durven maken en zeggen 
wat we willen. Dat zorgt voor meer werkgeluk.”
Aan het einde van de les vraagt Duijn aan iedereen wat ze 
ervan geleerd hebben en wat ze meenemen. “Wat ik moeilijk 
vond, was om mezelf kaartjes toe te bedelen, ook al heb ik het 
idee dat ik soms meer van die eigenschap had dan iemand 

anders”, begint een van de studenten. “Hoe ik mezelf zie 
en hoe anderen mij zien, verschilt soms”, zegt een andere 
student. “Bij ons bleef het kaartje dankbaarheid over”, vertelt 
een student die als laatste aan de beurt is. “We zijn allemaal 
wel dankbaar, maar niet genoeg. We zouden af en toe iets 
dankbaarder mogen zijn voor de dingen die we hebben in het 
leven.” Zichtbaar trots sluit Duijn de les af. “Dit is toch mooi? 
Studenten ontwikkelen zichzelf en daar word ik blij van.” 

TEKST: QUEENIE SCHOLTES | BEELD: BAS NIEMANS, EIGEN ARCHIEF

 “Thuis verdelen we taken die het beste bij ons  
 passen. Waarom doen we dat ook niet op ons   
 werk?” 

 “Deze lessen dwingen je om stil te staan bij je  
 ontwikkeling en dat is nodig” 

NIEUWE LEERLIJN IN DE MASTER
De leerlijn Persoonlijke Professionele 
Ontwikkeling is al jaren een vast onderdeel 
in de bacheloropleiding Diergeneeskunde en 
sinds september 2022 is PPO  ook verankerd in 
de nieuwe masteropleiding Diergeneeskunde. 
Het doel van dit onderwijs is om studenten 
beter voor te bereiden op hun toekomstige 
werk in de praktijk. In de lessen komen 
onderwerpen aan bod zoals: Wat mag ik 
verwachten, als ik straks ga werken? Wat 
zijn mijn kwaliteiten en valkuilen? Welk type 
praktijk past bij mij? En hoe ga ik om met 
lastige klanten? Om te zorgen voor een veilige 
setting, volgen de studenten het onderwijs 
in een vaste groep met één vaste interne of 
externe docent. 

Chantal Duijn, dierenarts en (externe) docent

Babanne van de Burgt, masterstudent Diergeneeskunde
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“Met voeding kunnen  
we gezondheidsproblemen 

voorkomen”

Rilana van de Lande is voedingsdeskundige bij het voedingscentrum 
van het Universitair Dierenziekenhuis. Dagelijks adviseert zij 

mensen over de juiste voeding voor hun (huis)dier. 

 
“Mijn interesse in voeding begon al 
vroeg”, vertelt voedingsdeskundige 
Rilana van de Lande. “Tijdens de 
opleiding Diermanagement kwam 
ik erachter hoeveel effect voeding 
heeft op je gezondheid. Dat vond ik zo 
interessant dat ik besloot de opleiding 
Voeding en Diëtiek te volgen. Toen 
miste ik het bezig zijn met dieren, totdat 
de perfecte baan zich aandiende: 
mensen en hun (huis)dieren begeleiden 
in combinatie met wetenschap binnen 
het Universitair Dierenziekenhuis.” 

Bouwstenen van het lichaam
“Voeding is een belangrijk onderdeel 
van een behandelplan. De juiste 
voeding is belangrijk voor de 
kwaliteit van leven, voeding levert de 
bouwstenen van je lichaam. Natuurlijk 
is elk dier verschillend. Factoren zoals 
leeftijd, ras, omgeving en genen spelen 
een rol in de gezondheid van het dier.” 

Veganistische trend
“Bij het geven van voedingsadvies 
kijk ik wat er speelt in het leven van 
diereigenaren. Wat doen ze zoal 
met hun (huis)dier en wat vinden ze 
belangrijk? Sommige eigenaren voeren 
graag brokken, terwijl anderen voor 
hun huisdier willen koken. Steeds vaker 
krijg ik de vraag naar veganistische 
voeding voor de hond of kat. Trends 
die bij mensen in opkomst zijn, willen 
eigenaren steeds vaker toepassen op 
hun (huis)dier. Dat is soms zorgelijk, 

honden en katten zijn vleeseters 
(carnivoren). In tegenstelling tot een 
kat kan een hond wel plantaardig 
materiaal verteren. Je kunt een hond 
vegetarisch voeren als je dit aanvult 
met supplementen, maar dit heeft niet 
de voorkeur. Veganistisch voeren raden 
we af voor zowel honden als katten. Er 
is al veganistische voeding op de markt, 
maar op langere termijn weten we niet 
wat de effecten zijn. Tekorten zijn pas 
zichtbaar na een aantal jaar.” 

Problemen voorkomen met 
voeding 
“We zetten voeding in om klachten te 
verminderen, of zelfs te voorkomen”, 
gaat Van de Lande verder. “Onlangs 
stond er een man aan mijn balie, omdat 
zijn hond gewrichtsproblemen had. Ik 
heb hem aangeraden een supplement 
bij de voeding te geven. Vaak zie je 
daarvan al na drie weken effect. Hoewel 
de man erg sceptisch was, kwam 
hij een paar weken later twijfelend 
terug. Hij vermoedde dat ik wel eens 
gelijk kon hebben, maar was nog niet 
helemaal overtuigd. Tot hij na een paar 
maanden weer langskwam en vertelde 
duidelijk effect te merken van het 
voedingssupplement. Hij was er even 
mee gestopt, maar toen ging zijn hond 
weer achteruit. Toen hij het supplement 
weer gaf, verbeterde de conditie van 
de hond aanzienlijk. Hij kon er niet 
meer omheen. Hij gaf dit supplement 
ook direct aan zijn jonge hond, een 
nakomeling van zijn oudere hond.” 
“Soms kun je met voeding problemen 
voorkomen. Sommige rassen hebben 
meer problemen dan andere rassen. 
Grote rassen kampen bijvoorbeeld 
vaak met gewrichtsproblemen. Dan 

adviseren we op jonge leeftijd al 
voeding die de gewrichten ondersteunt. 
Zo stellen we eventuele (ras)specifieke 
problemen uit. Soms zie ik een bepaald 
ras in de wachtkamer en dan heb ik al 
een vermoeden welke klacht het dier 
heeft.” 

Jack Russel van 23 kilo
“Een ervaring die mij het meest is 
bijgebleven, had ik in mijn eerste jaar bij 
het voedingscentrum”, herinnert  
Van de Lande zich. “Er kwam een baasje 
binnen met een strompelende hond die 
letterlijk door zijn poten zakte. De man 
zei: ‘Als u mij niet kan helpen, dan weet 
ik het niet meer’. Zijn hond was een Jack 
Russel van 23 kilo. Normaliter wegen 
Jack Russels gemiddeld vijf tot zes kilo. 
De man had de hond overgenomen van 
zijn moeder, omdat hij zag dat het de 
verkeerde kant op ging met het dier. Ik 
begeleidde hem intensief: we hadden 
elke maand contact en zijn Jack Russel 
viel af als een speer. Hij speelde weer 
met zijn bal, kon weer lopen en was niet 
meer kortademig. Zes maanden later 
zag ik dezelfde man in de wachtkamer, 
maar de hond herkende ik niet. Ik 
vroeg of het dezelfde hond was of 
een andere? De man antwoordde 
enthousiast: ‘Ja, dit is hem en het is 
weer een jonge hond geworden.’ Zo zie 
je maar hoe belangrijk voeding is. De 
juiste voeding in de juiste hoeveelheid 
maken een wereld van verschil.” 

 TEKST: ROWAN LOOPSTRA | BEELD: BAS NIEMANS

 “Diereigenaren vragen steeds  
  vaker om veganistische  
  voeding” 

 “Door intensieve begeleiding  
 viel zijn hond af als een speer”

Onderzoek naar praktijk  | Voeding

Voedingsdeskundige Rilana van de Lande in het voedingscentrum van het Universitair Dierenziekenhuis.
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Rubriek | onderwerpVerdieping | Hartspierziekte Dobermanns

“Onze ontdekking is  
een eerste stap naar  

een nieuwe DNA-test  
voor deze aandoening” 

Meer dan de helft van de Dobermanns krijgt een ziekte aan de hartspier 
die tot hartfalen kan leiden. Het Expertisecentrum Genetica bij de faculteit 

Diergeneeskunde boekt mooie resultaten met onderzoek naar deze erfelijke 
aandoening bij honden, ook bekend als dilaterende cardiomyopathie. 

Onderzoekers werken nauw samen met collega’s van het UMC Utrecht 
die deze ziekte bij mensen onderzoeken. Hondeneigenaren kunnen hun 

Dobermann hierop laten screenen bij de afdeling Cardiologie van het 
Universitair dierenziekenhuis. 

 Onderzoekers Expertisecentrum Genetica ontdekken  
risicofactor voor erfelijke hartspierziekte bij Dobermanns  

De familie Mollema en hun hond Shanti brengen een bezoek aan het Universitair Dierenziekenhuis. Mirte de Vries; coassistent Diergeneeskunde 
ontvangt hen op de polikamer van de afdeling Cardiologie.
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“Kom maar, meis,” moedigt Jolanda Mollema haar hond Shanti 
aan op weg naar de onderzoekskamer. Shanti heeft veel 
meegemaakt, legt zij uit. “Vanwege een maagkanteling en 
een lek in een lymfevat moest ze vaak worden geopereerd. Ik 
heb weken op de bank geslapen met Shanti naast me op een 
kussen op de grond. Af en toe ging haar kop omhoog en als ze 
dan zag dat ik er was, sliep ze weer verder.” 
In de Universiteitskliniek is Shanti goed geholpen en met 
een echo is te zien hoe het nu met de Dobermann gaat. Na 
een laatste blik op haar baasje besluit Shanti om haar te 
vertrouwen. Ze laat zich de kamer in leiden waar de specialist 
en -assistenten geduldig wachten tot hond en eigenaar er 
klaar voor zijn.

Verhalen berucht
Bij Dobermanns komt de erfelijke hartspierziekte ‘dilaterende 
cardiomyopathie’ (DCM) voor bij meer dan de helft van 
de honden. Bij deze ziekte aan de hartspier kunnen de 
spiercellen minder goed samenknijpen, waardoor de druk 
in de linkerkamer oploopt en de spierwand verwijdt. Onder 
Dobermann-liefhebbers zijn de verhalen berucht van 
honden die tijdens het uitlaten plotseling dood neervallen. 
Hopelijk blijft dat Shanti bespaard, want bij haar worden geen 
aanwijzingen gevonden voor DCM.

Het Expertisecentrum Genetica doet al jarenlang onderzoek 
om de DNA-varianten die de hartspierziekte veroorzaken op 

te sporen. Samples van gezonde honden zijn belangrijk in het 
onderzoek naar deze aandoening. Terwijl Shanti een echo 
krijgt, is moleculair geneticus Frank van Steenbeek aan het 
werk in het gebouw naast de kliniek. De ‘Zoo keeper’ noemen 
zijn collega’s bij Diergeneeskunde hem grappend, omdat 
hij in het laboratorium plakjes hart bewaart van de meest 
uiteenlopende diersoorten. Van een giraf en een olifant, 
tot een orka die aanspoelde op het strand van Cadzand. 
Via buizenpost komen de bloedsamples van Dobermanns 
hier binnen. In een apparaat, de MagCore, wordt het DNA 
geïsoleerd uit het bloed en gezuiverd. Van het DNA worden 
‘markerprofielen’ gemaakt die worden geanalyseerd met 
geavanceerde software. Onderzoeker Van Steenbeek: 
“We willen weten waar het DNA van een hond met deze 
hartspierziekte anders is dan dat van een gezonde hond. 
We werken samen met onderzoekers vanuit heel Europa en 
hebben een belangrijke ontdekking gedaan: een stukje in het 
DNA dat afwijkt bij honden met DCM. Deze ontdekking was 
een moment van euforie, vooral omdat we ook bij menselijke 
patiënten veranderingen zagen in dat ene gen.”

Vergelijkbare ziektebeelden
Ook mensen kunnen de hartspierziekte krijgen, al komt 
het bij hen minder vaak voor dan bij Dobermanns: één op 
de vijfhonderd mensen treft het. En ook voor mensen is er 
net als voor honden geen genezing. Wel is bij mensen een 
harttransplantatie een optie. Voor het onderzoek naar DCM 
trekt de faculteit Diergeneeskunde samen op met het UMC 
Utrecht. Omdat veel ziektebeelden van dieren en mensen 
vergelijkbaar zijn, weten veterinaire en humane onderzoekers 
elkaar steeds beter te vinden. Zo ook de faculteit 
Diergeneeskunde en het UMC Utrecht. 
“Wij zitten pal naast elkaar op het Utrecht Science Park, dat 
helpt,” denkt Van Steenbeek. “Het scheelt ook dat ik collega 
Magdalena Harakalova van het UMC Utrecht al kende, 
omdat wij samen ons promotieonderzoek deden. In de 
Universiteitskliniek behandelen onze veterinair specialisten 
dagelijks honden en katten met uiteenlopende ziektes. Vrijwel 
elke ziekte die we zien bij onze veterinaire patiënten, kent 
een vergelijkbare variant bij de mens. Wij hopen met onze 
kennis over honden-patiënten onze collega’s in het UMC 
Utrecht te helpen. Dankzij de samenwerking kunnen we - met 

toestemming van de menselijke patiënten - ook kijken naar 
het DNA van mensen met DCM. We vonden bij hen mutaties 
in hetzelfde gen als bij Dobermanns.”

Van elkaar leren
Amper een kilometer van Van Steenbeeks lab is Harakalova 
aan het werk bij het UMC Utrecht. Zij is onderzoeker humane 
cardiogenetica en vertelt dat Van Steenbeek en zij een soort 
‘wetenschappelijke telepathie’ hebben. “Dat komt doordat 
we hetzelfde getraind zijn. We hoeven geen aantekeningen te 
maken of elkaar te mailen, we weten hoe we het aanpakken.” 
Harakalova benadrukt dat zij niet alleen kan leren van wat 
haar collega bij Diergeneeskunde vindt bij Dobermanns, het 
werkt ook andersom. “We leren van elkaar en de een staat 
niet boven de ander. Dat veterinair en humaan onderzoekers 
niet vaker samenwerken op het gebied van de cardiologie, 
verbaast me. Zelfs wereldwijd is het uniek dat wij één 
onderzoeksteam vormen in cardiogenetica. En we boeken 
resultaat. Zo kunnen we dankzij de ontdekking van het gen 
bij Dobermanns mensen met deze erfelijke hartspierziekte 
specifiek onderzoeken op dat gen. Deze patienten kunnen 
dan misschien meer duidelijkheid krijgen over de oorzaak van 
hun ziekte. Dat laatste kan bijdragen aan betere diagnoses, 
een betere behandeling of therapie voor mensen met DCM.”

Dobermanns screenen 
In de Universiteitskliniek zit Shanti op de behandeltafel voor 
de echo. “Spannend hè, meis?” Zachtjes aait eigenaar Mollema 
de Dobermann over haar neus. “Ze is een knuffelkont, wil 
altijd op schoot. Als ik naar het toilet ga, duwt zij met haar 
poot de deur open, omdat ze erbij wil. Mijn schaduw, noem ik 
haar wel eens.” Het is belangrijk om Dobermanns te screenen 
op dilaterende cardiomyopathie. Dat gebeurt met behulp 
van echografisch onderzoek en een hartfilmpje. De European 
Society of Veterinary Cardiology adviseert om dat regelmatig 

 “Het is uniek dat humane en veterinaire  
  deskundigen samen één onderzoeksteam  
  vormen” 

Cardioloog Giorgia Santarelli maakt een hartfilmpje bij de hond shanti van de familie Mollema.
V.l.n.r: Mevrouw mollema; eigenaar, Martine de Ruijter Korver; poli assistent, Giorgia Santarelli, Cardioloog, Mirte de Vries; coassistent 
Diergeneeskunde, Bas van Nimwegen; Oncologisch Chirurg en Frank van Steenbeek, onderzoeker Expertise Centrum Genetica.
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te doen, zodra een hond drie jaar oud is. Van Steenbeek legt 
uit waarom hondeneigenaren en hun dieren daar baat bij 
hebben. “Als je weet dat een hond DCM heeft, kunnen we het 
dier beter in de gaten houden en medicijnen geven. Genezen 
kan nog niet, maar het leven makkelijker maken of verlengen 
soms wel.” 

De onderzoekers denken dat zij in de toekomst nog meer 
kunnen doen voor Dobermanns met DCM. Het afwijkende 
gen vinden is een belangrijke eerste stap. Van Steenbeek: “De 

volgende stap is het ontwikkelen van een genetische test. Dat 
zou betekenen dat je wat bloed of wangslijmvlies afneemt en 
weet of een hond de ziektevariant heeft. Je kunt dan zeggen: 
met deze twee honden gaan we niet fokken, want dat geeft 
een hoog risico op nageslacht met een verwijde hartspier. 
Als elke fokker in Nederland de test straks gebruikt, kunnen 
we DCM misschien helemaal uitbannen.” Een genetische test 
ontwikkelen hoeft niet lang te duren, denkt Van Steenbeek. 
“We weten immers waar we moeten zijn in het DNA. Mogelijk 
is die test er al in 2023.”

Tinderen met een DNA-paspoort
Voor mensen is een genetische test als oplossing een ander 
verhaal. Bij mensen zijn veel meer mutaties bekend die DCM 

 “Een belangrijk doel van ons team is dat DNA  
 het lot van je hart niet meer bepaalt” 

veroorzaken. Mensen zijn immers minder homogeen dan 
rashonden zoals Dobermanns. Daarnaast zijn er ethische 
dilemma’s. Harakalova van UMC Utrecht: “Gaan mensen 
ooit Tinderen met een DNA-paspoort? Willen we bewust 
selecteren met wie het genetisch handig is om kinderen 
te krijgen? Zoiets is ethisch ingewikkeld. Misschien kun je 
op die manier bereiken dat er geen mensen meer zijn met 
genetische ziektes, maar willen we wel zulke ‘super-mensen’ 
creëren? En kiezen we niet liever om verliefd te worden op wie 
we verliefd worden? Genetica meenemen bij voortplanting 
is gelukkig niet de enige optie om iets aan zulke ziektes te 
doen. Misschien helpt ons gezamenlijke onderzoek wel om 
uiteindelijk een medicijn voor deze hartspierziekte bij mensen 
te ontwikkelen. Een belangrijk doel van ons team is dat DNA 
het lot van je hart niet meer bepaalt. We dromen van een 
manier om DCM in een vroegtijdig stadium uit te schakelen. 
Als je weet dat een mens of dier deze mutatie heeft, kun je 
bijvoorbeeld meer energie aan het hart geven om de schade 
te bestrijden. Dan is er een oplossing zonder dat je de mutatie 
zelf hoeft uit te bannen.”

Goed bericht over Shanti
Shanti draaft vrolijk de onderzoeksruimte uit en spreekkamer 
in. Haar eigenaar ziet het vertederd aan, maar kijkt gespannen 
op als de dierenarts binnenkomt. Die brengt meteen een 
geruststellend bericht: “Het ziet er goed uit”. De opluchting is 
van Mollema’s gezicht te lezen. Shanti blijkt goed te herstellen. 
En haar eigenaar wist al dat de Dobermann geen DCM 
heeft. Het is niet gezegd dat Shanti nooit DCM krijgt, maar 
als de ziekte zich ontwikkelt, kan een vroege diagnose door 
regelmatig screenen misschien zorgen voor een langer en 
fijner leven. Dankzij het Expertisecentrum Genetica is in de 
toekomst waarschijnlijk nog meer mogelijk om Dobermanns 
met DCM te helpen. Eigenaar Mollema kan voorlopig van haar 
hond genieten. Vrolijk huppelt Shanti de Universiteitskliniek 
uit.

Meer informatie over het onderzoek en de verschillende screenings 
van het Universitair Dierenziekenhuis vindt u op:  
www.diergeneeskunde.nl/onderzoek 

TEKST: EVA MUNNIK | BEELD: BAS NIEMANSCardioloog Giorgia Santarelli maakt een hartfilmpje bij de hond Shanti van de familie Mollema.
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Sommige honden worden geboren met een 
erfelijke aandoening aan hun slokdarm, 
waardoor de bewegingen (peristaltiek) van 
de slokdarm zijn verstoord. Deze afwijking 
komt vooral voor bij bepaalde rassen, zoals de 
Zwitserse witte herder, Duitse Herder en Ierse 
Setter. De ernst van de aandoening varieert 
van een milde verstoring van de peristaltiek, 
vrijwel zonder waarneembare symptomen, 
tot een volledige slokdarmverlamming. Bij het 
Universitair Dierenziekenhuis is het nu mogelijk 
om fokdieren en pups te laten screenen op deze 
aandoening. 

“Even slikken 
voor de foto”
 Zoeken naar de genetische  
 oorzaak van aangeboren  
 slokdarmverlamming bij  
 honden 

In beeld | Screening slokdarmverlamming

Dierenarts Denah Peterson voert lichamelijk onderzoek uit bij een pup.  
Roxanne Kort, die samen met Mark Wisman de pup fokte, kijkt toe.
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Het Expertisecentrum Genetica doet onderzoek naar de 
genetische oorzaak van deze aandoening bij honden. “Bij 
een milde verstoring van de peristaltiek van de slokdarm 
zijn de symptomen vaak subtiel, zoals overmatig boeren, 
weigeren van harde brokken of het strekken van de hals 
tijdens het eten”, vertelt Hille Fieten, coördinator van het 
Expertisecentrum Genetica bij de faculteit Diergeneeskunde. 
“De eigenaar merkt de problemen vaak niet op, waardoor er 
toch met deze honden wordt gefokt. Zo kan de ziekte zich 

De dierenarts neemt eerst een standaard vragenlijst af bij de 
eigenaren van de honden die meedoen aan het onderzoek. 
Daarin verzamelen ze informatie over de klachten van de 
honden, zoals boeren of strekken van de hals tijdens het 
eten. Ook neemt de dierenarts een bloedmonster af, om 
het genetische profiel van de hond vast te leggen. Het DNA 
van honden met en zonder afwijkingen wordt vergeleken om 
veranderingen in de genen op te sporen die een rol kunnen 
spelen bij het ontstaan van slokdarmverlamming.

ongemerkt verspreiden in de populatie. Met een ‘slikfilm’ 
kunnen we ook de mildere verstoringen in beeld brengen. Op 
basis van een scoringssysteem kunnen we vervolgens fokkers 
adviseren om verstandige combinaties van honden te maken. 
Met ons onderzoek willen wij het fokbeleid ondersteunen, 
zodat we zorg dragen voor een gezonde generatie van nieuwe 
pups.”
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Vervolgens wordt een röntgenfoto van de 
borstkas gemaakt, om te kijken of er een 

volledige slokdarmverlamming  
(mega-oesophagus) aanwezig is. Dit is 

duidelijk te zien op een röntgenfoto en een 
slikfilm is in zo’n geval niet nodig.   Maaike van Buuren, radiologisch assistent (links) en Lisa Verheul, radiodiagnostisch laborant (rechts) maken een röntgenfoto van de borstholte van de pup.
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Als de röntgenfoto geen afwijkingen laat zien, wordt een 
‘slikfilm’ bij de hond gemaakt. De radioloog beoordeelt de 
slikbeweging en het transport van voedsel vanuit de bek door 
de slokdarm naar de maag en kan hiermee ook de mildere 
vormen van een verstoorde slokdarmbeweging constateren. 
Om de film in de meest natuurlijke positie te kunnen maken, 

staat de hond in een transparante kooi en krijgt daar zowel 
zacht als hard voer te eten dat het contrastmiddel barium 
bevat. Tijdens het eten volgt de röntgentechnicus met een 
beweegbare röntgenbuis (grijze blok met gele sticker) de route 
van het voedsel. Op de monitor is te zien hoe snel het voedsel 
zich van de bek naar de maag beweegt.

Radiologisch assistent Maaike van Buuren begeleidt de pup tijdens het maken van een ‘slikfilm’.
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Fokker Mark Wisman laat de puppy’s van 
zijn Zwitserse witte herder screenen op 
slokdarmverlamming

“Als fokker wil je graag gezonde honden fokken”, vertelt 
Wisman.“ Als je geconfronteerd wordt met een puppy met 
een aangeboren slokdarmverlamming, is dat erg verdrietig. 
Dan moet je vaak kiezen om de pup te laten inslapen. De 
ouderdieren van puppy’s met slokdarmverlamming vertonen 
geen zichtbare afwijkingen, daarom was het niet goed mogelijk 
om te selecteren op basis van stambomen. Dat maakte ons 
onzeker om een volgend nest te fokken. We wilden graag iets 
doen voor het ras. Daarom besloten wij mee te doen aan 
de screening bij het Universitair Dierenziekenhuis en aan 
het onderzoek van het Expertisecentrum Genetica naar de 
genetische oorzaak van slokdarmverlamming.”

Welke inzichten leverde de screening op?
“Wij dachten eerst dat deze aandoening vrij zwart-wit was. 
Als fokker zagen wij alleen puppy’s met een duidelijke 
slokdarmverlamming en puppy’s die dat niet hadden. 
De onderzoekers ontdekten dat deze aandoening in 
verschillende gradaties voorkomt. Ook honden zonder 
klinische symptomen bleken soms een verminderde 
slokdarmfunctie te hebben. Dat vonden we confronterend, 
maar ook een eye-opener.”

Hoe helpt dit jullie in de fokkerij?
“Door de fokdieren met een slikfilm te screenen op hun 
slokdarmfunctie, krijg je ook de meer geringe afwijkingen 

“We wilden graag iets doen  
 voor het ras”  

Informatie over het 
onderzoek voor fokkers, 

diereigenaren en 
dierenartsen 

Specialist in opleiding radiologie, Henk van den Broek bekijkt de beelden vanuit een andere 
kamer en scoort de mate van ernst van de afwijkingen in de peristaltiek. 

v.l.n.r. Co-assistenten Laura van Straalen, Ilse Ruiter en 
Thessa van Duinen ontfermen zich over de pup. 

letterlijk in beeld. Dat gaf ons het inzicht dat je in de fokkerij 
beter op het primaire kenmerk kan selecteren, dan dat je 
afgaat op kennis van stambomen. Het voorkomt ook dat je 
honden onnodig uitsluit van de fokkerij, wat goed is voor 
het behoud van de diversiteit. Wij waren verbaasd toen een 
van onze honden een perfect functionerende slokdarm had, 
terwijl wij op basis van de stamboom dachten dat deze erfelijk 
zwaar belast zou zijn.”

Zijn er al eerste resultaten merkbaar?
“We ontvangen de uitslagen van de screening als score met 
een kleurcode. Dat maakt het eenvoudiger voor ons om bij het 
fokken honden met een minder goede uitslag te combineren 
met honden met een goede uitslag. En door alle puppy’s in 
een nest te screenen, krijgen we zicht op de variatie in een 
nest. De puppy’s met de beste scores houden we aan voor de 
fokkerij. Sinds we dit doen, hebben we geen enkele pup meer 
gehad met een aangeboren volledige slokdarmverlamming. Zo 
konden we de gemiddelde score van onze fokdieren vrij snel 
verlagen, terwijl we nog steeds met dezelfde lijnen fokken.”

Wat hoop je voor de toekomst?
“Ik hoop dat meer fokkers gaan meedoen aan het onderzoek, 
zodat we de volgende generaties Zwitserse witte herders 
gezonder kunnen fokken en de genetische oorzaak van de 
aandoening in kaart kunnen brengen. Als enkele fokker heb je 
maar een beperkte invloed op het ras als geheel. Samen is de 
impact natuurlijk veel groter.” 

TEKST: NICOLE VAN HOORN | BEELD: BAS NIEMANS
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Praktijk | Preventieve zorg landbouwhuisdieren

Het spreekwoord ‘voorkomen is beter dan genezen’ gaat 
tegenwoordig zeker op in de landbouwhuisdierensector. Een 
mooi voorbeeld geeft Royal GD-directeur Ynte Schukken, 
die net als zijn vader als veearts heeft gewerkt. “We hebben 
de agenda’s wel eens naast elkaar gelegd. Waar mijn vader 
dertig bedrijven op een dag bezocht en elke zieke koe 
behandelde, deed ik drie bedrijfsbezoeken per dag. Ik 
zat bij elke veehouder twee uur aan tafel om samen een 
bedrijfsgezondheidsplan op te stellen.”
De veearts bood vroeger vooral zorg aan zieke dieren, er was 
weinig sprake van preventie. Dat is nu aardig omgedraaid, 
stelt Schukken. Henk Hogeveen maakt daarbij wel een 
kanttekening. “Preventieve zorg speelt inderdaad een grotere 
rol dan vroeger, maar die kan je ook uitstellen, terwijl de 
behandeling van zieke dieren noodzakelijk is. Daardoor gaan 
zaken soms nog wel langzamer dan ik had verwacht.”

Eerste vonkje blussen
Schukken meent dat zeker op het gebied van opsporen, 
bestrijden en uitbannen van ziektes grote sprongen zijn 

gemaakt. “We hebben een goed monitoringssysteem voor 
dierziektes en kunnen snel reageren als een ziekte opduikt. 
Dus niet wachten tot er brand uitbreekt, maar meteen dat 
eerste vonkje blussen. De huidige uitbraken van vogelgroep 
(aviaire influenza) zijn vervelend, maar de ziekte springt 
amper over tussen bedrijven. Zo worden grotere uitbraken 
voorkomen. Dat is in sommige landen wel anders.” 
Volledig voorkomen dat ziektes zoals vogelgriep uitbreken, 
kan eigenlijk niet, meent Schukken. “Ecosystemen 
veranderen, je hebt ook te maken met wilde dieren die ziektes 
overbrengen. Daarop moeten we alert blijven, daarom is 
monitoring zo belangrijk.”
De veehouderijsector is er wel in geslaagd om een flink 
aantal infectieziektes terug te dringen. “Deze komen niet of 
nauwelijks meer voor in Nederland, denk aan herpesvirussen 
zoals salmonella en pseudovogelpest.” Sommige ziektes zijn 
overdraagbaar op mensen, dus hoe minder ze voorkomen, 
hoe veiliger het is voor de volksgezondheid.
Er zijn ook grote stappen gezet op het gebied van antibiotica. 
“Het doel om zeventig procent minder antibiotica te 
gebruiken bij alle landbouwhuisdieren, is gehaald. De meeste 
slachtkuikens krijgen geen antibiotica meer en het gebruik van 
antibiotica op melkveebedrijven is zelfs lager dan bij mensen.”

Insleep van ziektes voorkomen
Zowel sectorbreed als op individuele bedrijven is men zich 
steeds bewuster dat voorkomen van ziektes belangrijk is. 
Hogeveen: “Daarin hebben de grote uitbraken van mond-en-
klauwzeer, varkenspest en vogelgriep rond de eeuwwisseling 
een belangrijke rol gespeeld. Daarna zijn veel zaken aangepakt 
door de veehouderijsector, soms in samenwerking met de 
overheid.” Er zijn geen veemarkten meer waar veel dieren bij 
elkaar komen en insleep van ziektes wordt zoveel mogelijk 
voorkomen. Schukken: “Je komt tegenwoordig bijna geen 
varkens- of pluimveebedrijf binnen zonder eerst te douchen.”
Veehouders willen liever geen zieke dieren in hun veestapel, 
weet Hogeveen. “Vanwege dierenwelzijn, maar ook omdat 
zieke dieren de bedrijfsvoering verstoren en geld kosten. 
Dierziektes zijn verantwoordelijk voor zo’n tien tot vijftien 
procent productieverlies”, rekent de bedrijfseconoom voor. 
Hij meldt dat preventieve zorg op veebedrijven inmiddels 

Steeds meer nadruk 
op voorkomen van 

dierziektes 
 Veehouderij-experts Ynte Schukken en  
 Henk Hogeveen zien omslag in denken 

Er zijn de laatste twintig jaar flinke stappen gezet 
in de preventieve zorg bij landbouwhuisdieren, 
concluderen Ynte Schukken, directeur bij Royal 
GD en Henk Hogeveen, persoonlijk hoogleraar 
Economie en management van diergezondheid 
bij Wageningen University & Research. Het 
antibioticagebruik is fors afgenomen, een aantal 
infectieziektes is (bijna) uitgebannen en er 
wordt goed gekeken naar en snel ingegrepen 
bij uitbraken van grote dierziektes, zoals de 
vogelgriep. “Helemaal voorkomen is moeilijk, 
want ecosystemen veranderen ook. Toch 
kan het nog beter, ook op veehouderijen zelf. 
Bewustwording is daarbij heel belangrijk.” 
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meer kost dan de behandeling van zieke dieren. De opbrengst 
van preventieve zorg is niet zo gemakkelijk in geld uit te 
drukken, maar bedrijfseconomisch resultaat is niet meer het 
enige dat telt voor boeren. “Er wordt inmiddels ook gekeken 
naar dierenwelzijn, impact op de omgeving, gebruik van 
grondstoffen en de vermindering van stikstof en methaan.” 

Evenwichtsbalk
Sowieso zijn de eisen aan de sector tegenwoordig anders 
dan voorheen, ook maatschappelijk. “Vaak staan die eisen 
haaks op elkaar”, weet Schukken. “Kippen moeten bij voorkeur 
buiten lopen, maar daar is meer contact met wilde dieren 
en dus risico op het oplopen van ziektes. Door minder 
antibiotica te gebruiken, kan het dierenwelzijn minder worden. 
Bijvoorbeeld bij oudere koeien, die gevoeliger zijn voor 
ziektes. Hogeveen: “De evenwichtsbalk waarop een veehouder 
loopt, wordt smaller. Juist daarom moeten we zorgen dat we 
er op tijd bij zijn als er problemen dreigen. Dat geldt voor 
iedere boer, maar dus ook voor de hele sector, als het gaat 
over uitbraken van dierziektes.” 
“We kunnen veehouderijen helpen met de aanpak van 
bedrijfsgebonden aandoeningen als uierontsteking of 
luchtweginfecties, maar de boer staat uiteindelijk zelf aan het 
roer”, stelt Schukken. Hogeveen vult aan: “Veel veehouders 
zijn goed op weg, maar het kan altijd beter. Gelukkig zijn ze 
zich dat steeds meer bewust. Aan een actievoerend spotje 
op de radio over kreupele koeien kun je je ergeren, maar je 
kunt je ook afvragen hoe de klauwen van jouw koeien erbij 
staan. Wat tien jaar geleden misschien normaal was, is dat nu 
niet altijd meer. Stimulans van buiten kan uitstekend werken.” 
“Zo gingen een paar jaar terug eigenlijk te veel jonge dieren 
dood. De sector is ermee aan de slag gegaan en nu is het 
sterftecijfer tot wel dertig procent gedaald. Dat is een mooi 
resultaat”, besluit Schukken.  

TEKST: MARIJE STOMPS |  BEELD: ISTOCK      

HENK HOGEVEEN &  
YNTE SCHUKKEN
Ynte Schukken is directeur bij 
Royal GD. Hij is opgeleid als 
dierenarts en is hoogleraar 
Management of Farm Animal 
Health bij de Wageningen 
University & Research en 
hoogleraar Farm Animal 
Disease Control Programs 
bij de Universiteit Utrecht. 
Henk Hogeveen is van huis 
uit dierwetenschapper en 
promoveerde vervolgens 
aan de Universiteit 
Utrecht, bij de afdeling 
Bedrijfsdiergeneeskunde 
& Voortplanting. Hij is 
persoonlijk hoogleraar 
Economie en Management 
van Diergezondheid bij de 
Wageningen University 
& Research en ook 
verbonden aan de faculteit 
Diergeneeskunde van de 
Universiteit Utrecht.

Column | Daan Bultje 

Daan Bultje 
Voormalig directeur van HANNN en nu 
programmamanager bij de provincie Fryslân

De logo’s van de meeste universitair medische centra zijn vrij onopmerkelijk en bestaan 
vooral uit tekst. Mijn eerste werkgever daarentegen, het UMC Groningen, heeft een 
kikker als beeldmerk. Ik kon de link niet meteen leggen tussen de kikker en specialistische 
medische zorg. Tijdens een introductiebijeenkomst voor nieuwe medewerkers werd verteld 
dat de kikker zich prettig voelt in een schone en rustige omgeving. De kikker staat symbool 
voor het streven om patiënten en bezoekers een goede plek te bieden, met kwaliteit en 
aandacht op de eerste plaats. 

Ik hield me daar bezig met healthy ageing: tijdens de hele levensloop bijdragen aan 
meer gezonde jaren. In die tijd ontstond steeds meer draagvlak voor het idee dat 
gezondheid niet alleen een verantwoordelijkheid is van de gezondheidszorg. De omgeving 
is van grote invloed op de leefstijl van mensen, en scholen, supermarkten, bouw- en 
hoveniersbedrijven zijn op hun manier ook gezondheidsprofessionals.

Vijf jaar later maakte ik me hard voor de missie om zoveel mogelijk niet-medische partijen 
te betrekken bij het thema gezondheid bij het Healthy Ageing Netwerk Noord-Nederland 
(HANNN). Ik merkte al snel dat ook inwoners graag een bijdrage leveren aan een gezonde 
leefomgeving. Geïnspireerd door Blue Zones, gebieden waar de omstandigheden bij 
toeval optimaal zijn om gezond oud te worden, ontstond in Friesland de Bloeizone-
beweging. Dorpen en wijken waar een harde kern van inwoners zorgt voor meer groen in 
de omgeving, meer sociale activiteiten en een actieve leefstijl. Het is niet alleen idealisme, 
in een aantal dorpen is het bittere noodzaak. Inwoners zoeken manieren om het dorp 
leefbaar te houden, omdat voorzieningen wegtrekken uit kleine dorpskernen. Niet voor 
niets staat het creëren van een ontmoetingsplaats hoog op de agenda van veel Bloeizones. 

Laatst sprak ik met oud-collega’s van het UMC Groningen over hun ambitie om aan te 
sluiten bij dit soort lokale initiatieven en als achtervang te fungeren. De gezonde omgeving 
dicht bij de mensen organiseren, maar klaarstaan met specialistische zorg wanneer dat 
nodig is. Zo hoort het. De kikker is het liefst in zijn eigen, vertrouwde sloot.   

TEKST EN BEELD: DAAN BULTJE

Bloeizones, daar kikker  
je van op 
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Rubriek | onderwerpVerdiepend | Training Friese paarden

“Verrassend dat  
een kleine aanpassing 

zo’n groot effect  
kan hebben”

Door iets minder te trainen, bouwen paarden in sommige situaties juist sneller 
conditie op. Dat was de opvallende uitkomst van onderzoek van dierenarts 
Esther Siegers en sportfysioloog Carolien Munsters. Zij onderzochten de 

effecten van een aangepast en lichter trainingsprogramma voor jonge Friese 
hengsten tijdens het verrichtingsonderzoek voor het Friese paardenstamboek.

 Jonge Friese hengsten gebaat bij meer  
 afwisseling en rust in trainingsschema 

Dierenarts Esther Siegers voert een hartslagmeting uit bij een Fries paard. Kliniek assistent Jolanda de Pijper 
assisteert haar daarbij.
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Het Friese paardenstamboek (KFPS) vroeg Carolien 
Munsters drie jaar geleden of zij wilde kijken naar het 
trainingsprogramma van het ‘verrichtingsonderzoek’ van 
Friese hengsten. Dat gebeurde al jaren op dezelfde manier. 
Ieder jaar doet een groep geselecteerde jonge hengsten 
mee aan het verrichtingsonderzoek om dekhengst voor 
het stamboek te kunnen worden. De hengsten komen dan 
naar een vaste trainingslocatie en worden zeven weken lang 
getraind en beoordeeld op hun fysieke aanleg als rij- en 
menpaard, en op hun karakter en gezondheid. De beste 
hengsten worden uiteindelijk goedgekeurd als dekhengst en 
kunnen zo hun genen doorgeven aan toekomstige veulens.

faculteit Diergeneeskunde. 
In 2020 begonnen ze met het monitoren van de conditie van 
de hengsten tijdens het normale verrichtingsonderzoek. Ze 
verzamelden informatie over de lengte, frequentie en duur 
van de trainingen en deden fysiologische metingen. Op drie 
momenten kregen de hengsten een inspanningstest die 
bestond uit vier minuten stappen, vier minuten draven en 
twee keer twee minuten galopperen, steeds met de ruiter 
erop. Siegers: “De paarden hadden een hartslagmeter om en 
we hielden met de stopwatch bij dat ze iedere test precies 
hetzelfde deden. Na de draf en galop namen we bloed af om 
te meten of er meer verzuring was opgetreden in de spieren, 
dat noemen we de lactaatwaarde. Verbetert de conditie, dan 
vermindert bij dezelfde inspanning de hoeveelheid lactaat in 
het bloed.”

Hengsten raken overtraind
Uit de metingen bleek dat de jonge Friese hengsten tijdens de 
trainingen niet vooruitgingen in conditie, maar juist achteruit. 
De hartslag bleef hoger en de lactaatwaarden stegen bij 
dezelfde inspanning. De paarden vonden dezelfde test na 
verloop van tijd kennelijk zwaarder worden. Dat gaf aan dat ze 
overtraind raakten.
Uit reacties van de ruiters bleek dat zij de toenemende 
vermoeidheid van de paarden bijna niet merkten. Munsters: 
“Je ziet het ook niet aan alle paarden. Een Fries paard 
blijft heel lang doorlopen, terwijl ze van relatief licht werk, 
bijvoorbeeld twee minuten galop, al hoge lactaatwaarden 
kunnen hebben, en dus vermoeid zijn. Deze paarden zijn 
gefokt op een topkarakter, ze willen blijven werken. Maar 
daardoor kunnen we aan de buitenkant niet altijd goed zien of 
het paard moe is.”

Aangepast trainingsprogramma
De onderzoekers presenteerden hun resultaten bij het 
stamboek en stelden een aangepast trainingsprogramma 
voor. Siegers: “De mensen van het stamboek reageerden 
hier heel positief op, we kregen alle ruimte om voorstellen 
te doen.” In het nieuwe trainingsprogramma werd meer 
afwisseling ingebouwd. Van gemiddeld vijf trainingsdagen 
per week gingen de paarden naar drie echte trainingen, 

 “Friese hengsten willen blijven werken, daar   
  door kunnen we aan de buitenkant niet altijd  
  zien of ze moe zijn” 

Open blik
“Er waren al signalen dat het verrichtingsonderzoek mogelijk 
te zwaar was voor de jonge Friese hengsten”, vertelt 
Munsters. “Sommige hengsten hielden het niet goed vol 
en er traden ook blessures op. Ik vind het goed dat het 
Friese stamboek dit initiatief nam. De paardenwereld is best 
traditioneel, het vereist een open blik om te onderzoeken 
of de manier waarop je het altijd hebt gedaan wel optimaal 
is.” Munsters specialiseerde zich na haar master medische 
biologie in sportfysiologie bij paarden en promoveerde op 
dit onderwerp bij de faculteit Diergeneeskunde. Zij deed dit 
onderzoek samen met haar promovendus Esther Siegers, 
Europees specialist inwendige ziekten van het paard bij de 

afgewisseld met rustige hersteltrainingen. De paarden kregen 
op deze dagen lichte beweging aan de longe (lange lijn), 
een rustige training in de rijbak zonder galop of een rustige 
rit door het bos. Er werd in totaal minder gegaloppeerd, 
omdat vooral galop voor de jonge Friese paarden een zware 
belasting bleek.
In het verrichtingsonderzoek van 2021 werd het nieuwe 
trainingsprogramma toegepast en volgden de onderzoekers 
de conditie van de hengsten weer op dezelfde manier met 
drie testmomenten. Siegers: “Nu zagen we aan de metingen 
dat de conditie van de hengsten niet achteruitging, maar juist 
vooruit! De hengsten werden steeds fitter gedurende het 
onderzoek.”

Opbouw luistert nauw
Hoewel de onderzoekers dit verwacht hadden vanuit de 
wetenschappelijke kennis, waren ze toch blij verrast. Siegers: 
“Het was verrassend hoe een kleine aanpassing van de 
training zo’n groot effect kon hebben.” De resultaten laten 
zien dat de opbouw van training nauw luistert. Munsters: 
“Het beste resultaat krijg je als je de training  precies 
afstemt op wat het lichaam aan kan. Als je daar op sommige 
momenten net boven gaat trainen en voldoende hersteltijd 
tussen de trainingsprikkels geeft, gebruik je het fysiologische 
mechanisme van supercompensatie (zie kader) optimaal. 
Het lichaam kan zich dan goed aanpassen en dat leidt tot 
een optimaal resultaat. Train je te hard of te veel, dan kan 
het lichaam niet voldoende herstellen en gaat de conditie 
achteruit.”

Hoe beter getraind, hoe meer arbeid
Gelden deze resultaten ook voor andere paardenrassen, zoals 
warmbloeden of volbloeds? Siegers: “Uit onderzoeken blijkt 
dat warmbloedpaarden meer aankunnen dan koudbloeden 

Het ‘Zadelexamen’ voor Friese hengsten te Exloo. Onderdeel van het verrichtingsonderzoek voor het Friese paardenstamboek.
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zoals Friezen, maar het trainingsprincipe blijft hetzelfde. Als je 
de conditie wilt verbeteren, wil je twee of drie keer in de week 
een korte, maar iets intensievere training geven en de rest 
invullen met hersteltraining en vrije beweging. Hoe beter het 
paard is getraind, hoe meer arbeid het paard ook tijdens de 
intensievere trainingen en hersteltrainingen kan verrichten.”
Munsters: “Het is voor een ruiter vaak lastig om te weten wat 
het paard precies aankan. Daarom adviseer ik ruiters altijd 
om regelmatig te rijden met een hartslagmeter, als je serieus 
wilt trainen en de belastbaarheid van je paard langzaamaan 
wilt vergroten”. Siegers: “En houd bij hoe lang en intensief je 
rijdt, bijvoorbeeld met een app. Als mensen gaan hardlopen, 
hanteren ze ook vaak een trainingsschema. Dat gaat in 
stapjes van minuten per week omhoog, anders weet je dat 
je blessures kunt krijgen. Zo zouden we dat ook bij paarden 
moeten doen.”  

TEKST: NICOLE VAN HOORN | BEELD: BAS NIEMANS, JOHANNA FABER

Meer lezen? In februari 2023 verschenen er twee wetenschappelijke 
artikelen over dit onderzoek in het tijdschrift ‘Animals’.  
Deze artikelen zijn vrij in te zien.  
Kijk op: www.mdpi.com/2076-2615/13/4/689

HET MECHANISME VAN 
SUPERCOMPENSATIE 
IN DE TRAINING 

Ieder lichaam heeft een 
basisconditie. Als je net iets 
meer of intensiever traint dan 
normaal, breng je het lichaam 
voor een korte periode in 
disbalans. Deze disbalans geeft 
het lichaam een trainingsprikkel 
om zich aan te passen en te 
verbeteren. In de periode na de 
training herstelt het lichaam 
eerst deze disbalans en zorgt 
er daarna voor dat het weefsel 
tijdelijk net iets meer aankan dan 
vóór de trainingsprikkel. Dat is 
de fase van supercompensatie. 
Als je precies in deze fase een 
nieuwe trainingsprikkel geeft, 
gaat je conditie vooruit. Train je 
te laat, dan is het weefsel weer 
op het oude niveau en ga je niet 
vooruit. Train je te vroeg, dan 
kan het weefsel niet voldoende 
herstellen. Train je te vroeg en 
te vaak en over langere tijd, dan 
kun je overtraind raken en gaat je 
conditie achteruit.

Onderzoek | Gezondheid in steden

Gezonde leefomgeving 
zet mensen aan tot  

gezonder gedrag
De leefomgeving heeft invloed op onze gezondheid. Waar we wonen, wat we 

eten, hoeveel we bewegen, wat voor werk we doen en met wie we omgaan, 
al deze omgevingsfactoren spelen een rol. Maar hoe belangrijk zijn ze voor 

onze gezondheid en hoe hangen ze met elkaar samen? Dat is nog nauwelijks 
bekend. De Urban Labs study brengt dit in kaart via een grootschalig 

onderzoek in vijf Europese landen: Griekenland, Nederland, Polen, Spanje en 
Zwitserland. Een gesprek met onderzoekers Anke Huss en Ayoung Jeong. 

Deelnemers aan de Urban Labs study krijgen een pakket met meetinstrumenten thuisgestuurd, waaronder een sensor die op de 
fiets geklikt kan worden om de luchtkwaliteit mee te meten.
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“Met dit Europese onderzoek willen 
we de komende jaren zoveel mogelijk 
gegevens verzamelen in verschillende 
landen en omgevingen: Noord-, 
Midden- en Zuid-Europa”, vertelt Anke 
Huss, onderzoeker bij de faculteit 
Diergeneeskunde (Institute for Risk 
Assessment Sciences) en coördinator 
van het Nederlandse deel van de Urban 
Labs study, de ‘Exposoom Panelstudie’. 
“We weten al veel uit eerder onderzoek, 
bijvoorbeeld dat luchtverontreiniging 
en te veel lawaai niet goed zijn voor 

de gezondheid, maar bewegen en 
een groene omgeving wel”, gaat Huss 
verder. “Waar we veel minder over 
weten, is de complexiteit. Als je alle 
omgevingsfactoren bij elkaar neemt, 
wat zijn dan de belangrijkste elementen 
voor de gezondheid? In hoeverre 
bepaalt de omgeving ons gedrag en 
in welke sociale context heb je welke 
blootstellingen? Om dit in kaart te 
brengen, doen we nu dit langdurige 
onderzoek.” 

Deelnemers werven
In totaal doen zo’n vierduizend 
mensen mee aan de Urban Labs study, 
achthonderd per locatie. In Barcelona 
zijn ze eerder gestart en hebben zich al 
zo’n duizend deelnemers aangemeld, 
maar Nederland bevindt zich nog in 
de beginfase. Ook de andere landen 
zijn druk met deelnemers werven. 
Huss: “Het is te vroeg om iets te 
zeggen over de resultaten. Eind van 
het jaar kunnen we een eerste blik 
werpen op de vragenlijsten, maar dat 

geeft een breed beeld. We gebruiken 
tijdens het onderzoek verschillende 
‘tools’, zoals sensoren, gps-trackers en 
sporthorloges, maar het duurt nog een 
tijd voordat we deze metingen kunnen 
analyseren.” 

Omgeving bepaalt onze leefstijl 
“We willen inzicht krijgen in hoe 
mensen zich in een bepaalde 
omgeving gedragen”, zegt Ayoung 
Jeong, coördinator van de Urban Labs 
study en werkzaam bij Swiss TPH in 
Bazel, dat het onderzoek coördineert 
onder leiding van hoogleraar Nicole 
Probst-Hensch. “We meten niet 
alleen objectieve factoren, maar ook 
subjectieve, dus ook hoe mensen hun 
omgeving ervaren”, vertelt Jeong. “Dat 
kan beleidsmakers, architecten en 
ingenieurs helpen bij het ontwerpen 
van een gezonde leefomgeving.”

Mensen laten fietsen 
“Laat ik een voorbeeld geven”, zegt 
Huss. “We willen mensen meer laten 
fietsen, omdat bewegen goed is voor 
je gezondheid en creativiteit. Om veilig 
te kunnen fietsen, heb je fietspaden 
nodig. Maar als mensen denken dat het 
onveilig is om te fietsen, zullen ze dat 
misschien toch niet doen, ook al is er 
een fietspad. Daarom is het belangrijk 
om te weten hoe de omgeving eruitziet, 
maar ook hoe mensen hun omgeving 
ervaren en wat het effect daarvan is. 
Je kunt bij preventie denken aan het 
ontwerpen van een omgeving die 
voorkomt dat mensen een ongezonde 

leefstijl ontwikkelen, maar misschien 
zijn er wel factoren die mensen juist 
helpen om gezondere keuzes te 
maken.”

Wandelen of sporten
Dat een gezonde leefomgeving helpt 
om je gezonder te gedragen, weet 
Jeong uit eigen ervaring. “Ik heb in 
Korea gewoond en in Zwitserland. Mijn 
gedrag hier in Bazel is totaal anders 
dan in Seoul, zowel mijn eetpatroon als 
de hoeveelheid stappen die ik per dag 
zet. Toch ben ik nog steeds dezelfde 
persoon. Mijn leefstijl wordt volledig 
beïnvloed door de structuur van de 
stad. In Seoel was niets op loopafstand, 
dus dan is het onvermijdelijk om de 
bus of metro te nemen. In Bazel loop 
ik overal heen, want deze stad is heel 
vriendelijk voor voetgangers. Mijn 
gedrag heeft dus alles te maken met de 
omstandigheden.”

Hebben jullie nog tips voor de 
lezers?
“Dat is moeilijk in het algemeen te 
zeggen, maar wat eruit springt, is een 
gezonde levensstijl”, zegt Huss. “Beweeg 
meer, drink geen alcohol en rook niet. 
Maar het is goed om weg te blijven bij 
individuele verantwoordelijkheid. Soms 
zetten omgevingsfactoren mensen juist 
aan tot gezond gedrag.”
Ook Jeong vindt dat we meer naar 
de leefomgeving moeten kijken. “Als 
mensen in een groene omgeving 
wonen, nodigt dat uit om te gaan 
wandelen of sporten. Dat is totaal 

anders dan leven in een omgeving 
waarin groen volledig ontbreekt. Kijk 
naar obesitas in de VS. Dat is niet 
volledig te wijten aan het gedrag van 
mensen, want Amerikanen zijn heus 
niet zo anders dan Europeanen. Vind 
in Amerika maar eens een lokale 
supermarkt met verse producten, dat is 
best moeilijk. Het is nogal makkelijk om 
naar het gedrag van mensen te wijzen, 
maar de omgeving is ook belangrijk 
voor de gezondheid.”

Ontwerpers en beleidsmakers 
kunnen dus veel betekenen?
“Precies!”, reageert Huss. “Maar dat 
kunnen ze alleen als ze weten aan welke 
knoppen ze moeten draaien. En daar 
komt onze studie in beeld.” 

TEKST: MYRNA TINBERGEN | BEELD: BAS NIEMANS

 “Het is nogal makkelijk om  
  naar het gedrag van mensen  
  te wijzen, maar de omgeving  
  is ook belangrijk voor de  
  gezondheid” 

Close-up van de sensor op de fiets
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Onderzoek | Voorkomen beroepsziekten

“Onze droom is dat  
mensen niet meer ziek  

worden door hun werk” 

Diesel, pesticiden, verf, of composiet. Onderzoekers Susan Peters en  
Sirwan Darweesh dromen van een toekomst waarin mensen niet meer ziek 

worden door blootstelling aan schadelijke stoffen op hun werk. Er is inmiddels 
veel kennis over welke stoffen ziektes veroorzaken, zoals pesticiden Parkinson, 
maar de lijst is nog lang niet compleet. De onderzoekers werken daar hard aan. 

“Iedereen heeft recht op een veilige werkplek, wij willen zorgen dat mensen 
niet meer ziek worden door hun werk.”

“Beroepsziekten door schadelijke 
stoffen zijn te voorkomen”, zegt Susan 
Peters. Zij is arbeidsepidemioloog bij de 
faculteit Diergeneeskunde (Institute for 
Risk Assessment Sciences) en lid van de 
Adviescommissie Lijst Beroepsziekten 
(zie kader). “We hebben veel kennis 
over welke stoffen ziektes veroorzaken, 
maar moeten nu zorgen dat we beter 
herkennen welke blootstellingen op 
het werk tot welke ziektes leiden. Dan 
kunnen we werken aan preventie, zodat 
mensen niet meer ziek worden door 
hun werk.”

Ontstaan van Parkinson
Sirwan Darweesh is het roerend met 
haar eens. De neuroloog-in-opleiding 
bij het Radboudumc in Nijmegen doet 
onderzoek naar Parkinson. “Ik kijk 
vooral naar het ontstaan van de ziekte, 
de periode voordat mensen Parkinson 
krijgen. Er zijn sterke aanwijzingen 
dat die periode op zijn minst tien 
jaar duurt, misschien nog wel langer. 
Omgevingsfactoren spelen daarbij een 
grote rol.” 

In welke beroepen lopen mensen 
risico op beroepsziekten?
“Voor pesticiden is het vooral de 
agrarische sector”, zegt Peters. “In 
de bouwsector heb je bijvoorbeeld 
veel te maken met silica, dat zijn 
schadelijke deeltjes die vrijkomen 
bij het zagen, snijden of slijpen van 
stenen. In de bouw- en transportsector 
hebben mensen weer te maken met 
blootstelling aan dieseluitstoot. Maar 
ook in de voedingsmiddelenindustrie 
komen beroepsziekten voor, zoals 
bakkers die allergische astma krijgen 
door stoffen in meel. Het gaat dus om 
mensen in allerlei sectoren.”

Is het aantal beroepsziekten 
toegenomen?
“Vanaf de jaren zestig, zeventig zien we 
bij de meeste stoffen een duidelijke 
afname van blootstelling op het werk”, 
antwoordt Peters. “Maar die dalende 
trend is niet voldoende, er worden 
nog steeds mensen blootgesteld aan 
stoffen waarvan we weten dat je er ziek 
van kunt worden. Het kan dus zeker 
beter.”

“Parkinson komt juist aanzienlijk méér 
voor dan vijftig jaar geleden”, vult 
Darweesh aan. “Er is wereldwijd een 
snelle stijging van het aantal gevallen, 
maar we weten niet of dit komt 
doordat mensen op eerdere leeftijd 
Parkinson krijgen, of dat het een gevolg 
is van de vergrijzing. Parkinson treedt 
vooral op in middelbare en hogere 
leeftijdsgroepen.” 

Kan dit komen door de toegenomen 
luchtvervuiling?
“Ja, dat zou kunnen”, antwoordt 
Darweesh. “Maar het kan ook komen, 
doordat mensen langer worden 
blootgesteld doordat ze ouder worden. 
Iemand die nu Parkinson krijgt, zou 
dertig jaar geleden misschien nooit 75 
zijn geworden.” 

Is het geen utopie dat mensen niet 
meer ziek worden door blootstelling 
op het werk? 
Peters knikt instemmend. “Dat is een 
terechte vraag. We weten inmiddels 
aardig wat over kankerverwekkende 
stoffen, maar stellen mensen daar 
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nog steeds aan bloot. Diesel verhoogt 
het risico op longkanker, maar toch 
zijn er nog veel dieselmotoren en 
vrachtwagens. Hetzelfde geldt voor 
pesticiden. Er spelen veel belangen. 
Ziekmakende stoffen volledig uitbannen 
is misschien een utopie, maar we 
moeten de blootstelling zo laag mogelijk 
krijgen.”

Wat is daarvoor nodig?
Darweesh: “Stap één is nauwkeurig 
in kaart brengen welke externe 
factoren bijdragen aan het ontstaan 
van ziektes, zoals Parkinson. Daarna 
de blootstelling aan die stoffen 
flink verminderen, samen met 
beleidsmakers. Dat is niet zo eenvoudig. 

WAT DOET LEXCES? 
Het landelijk expertisecentrum stoffengerelateerde beroepsziekten 
(Lexces) bundelt kennis en expertise op het gebied van gevaarlijke 
stoffen en gezondheidsrisico’s voor werkenden. Bestuursleden zijn 
onder meer Dick Heederik, hoogleraar Gezondheidsrisicoanalyse bij 
de Universiteit Utrecht (voorzitter) en Roel Vermeulen, hoogleraar 
Milieu-epidemiologie en exposoom analyse (Universiteit Utrecht en 
UMC Utrecht). Susan Peters is plaatsvervangend bestuurslid en net 
als Heederik door de minister benoemd als lid van Adviescommissie 
Lijst Beroepsziekten.  

Zie ook: www.lexces.nl 

Boeren hebben bijvoorbeeld relatief 
vaker Parkinson dan mensen in andere 
beroepsgroepen, wat mogelijk te 
maken heeft met hoge blootstelling 
aan pesticiden. Zij zijn in mijn ogen 
slachtoffer van de huidige situatie, 
omdat ze geen goed alternatief hebben 
om hun inkomen te waarborgen.”

Maar producenten willen toch geen 
producten verkopen die mensen ziek 
maken? 
“Gaat die vlieger ook op voor de 
tabaksindustrie?”, vraagt Peters. 
“Geld speelt een grote rol. De 
schadelijke effecten van tabak 
waren al lang bekend, maar de 
tabaksindustrie heeft veel gelobbyd 

om de regelgeving te vertragen. Dat 
gebeurt vaak en is frustrerend. Maar 
veranderingen moeten ook haalbaar 
zijn, je kunt bijvoorbeeld niet ineens alle 
dieselmotoren vervangen. Ik denk net 
als Sirwan dat het uiteindelijk aankomt 
op preventiebeleid.”

Wat is jullie grootste doorn in het 
oog?
Peters: “Voor mij is dat diesel. We weten 
dat dit longkanker veroorzaakt, maar 
er moet wereldwijd nog veel gebeuren 
om dieselmotoren te vervangen. Silica 
verhoogt het risico op longkanker, 
maar in de bouw worden mensen 
daar nog steeds aan blootgesteld. Een 
voorbeeld zijn composieten werkbladen 

in keukens: bij het op maat zagen komt 
silica vrij. Die deeltjes komen diep in je 
longen en kunnen mensen jaren later 
nog ziek maken.”

En bij Parkinson?
Darweesh: “Daar gaat het om drie 
groepen omgevingsfactoren: pesticiden 
die nog in gebruik zijn in Nederland, 
kleine deeltjes luchtverontreiniging en 
oplosmiddelen.” 

Wat is jullie stip op de horizon? 
Darweesh: “Onze droom is dat 
preventie uiteindelijk leidt tot 
minder ziektes, zoals Parkinson. Dan 
hebben we als wetenschappers echt 
maatschappelijke impact.” Peters sluit 

zich daarbij aan. “Dat we ziektes die zijn 
te voorkomen ook echt voorkómen, dus 
alle ziektes door blootstelling op het 
werk.” 
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Annemarie Bouma is senior 
beleidsmedewerker bij het 
ministerie van Landbouw, Natuur 
en Voedselkwaliteit (LNV). Nick 
van Bentem is masterstudent 
Landbouwhuisdieren en veterinaire 
volksgezondheid. Ze gaan in gesprek 
over de preventie van vogelgriep. 

Welke maatregelen gelden op dit moment 
om vogelgriep te voorkomen?
Bouma: “Ik ben al lang betrokken bij uitbraken 
van onder meer vogelgriep. De eerste uitbraak 
die ik heb meegemaakt, was in 2003. Daarna 
was het een tijd rustig. In 2011 ben ik bij LNV 
gaan werken. Vanaf 2014 hebben we te maken 
gehad met uitbraken van verschillende soorten 
vogelgriep. Er zijn allerlei maatregelen getroffen 
om besmetting op bedrijven te voorkomen. De 
belangrijkste zijn de ophokplicht [verplichting 
om alle pluimvee in hun hok te houden, red.] 
en hygiënemaatregelen. We denken dat dit 
effectieve maatregelen zijn, maar ze kunnen 
uitbraken niet altijd voorkomen. Op dit moment 
zoeken we naar aanvullende maatregelen om de 
kans op uitbraken nog verder terug te dringen.” 

Nick, hoe kijk jij als student naar een 
probleem als vogelgriep?
“Door het bezoekersverbod, kunnen wij niet 
op bedrijfsbezoek gaan tijdens het onderwijs. 
Daardoor studeren er nu dierenartsen af die niet 
de kans hebben gehad om een pluimveebedrijf 
te bezoeken. Natuurlijk denken we kritisch na 
over een probleem als vogelgriep en we hebben 
het ook over preventieve maatregelen. Zelf wil ik 
graag pluimveedierenarts worden. Soms maak ik 
me zorgen over de toekomst van de Nederlandse 
pluimveesector. Op dit moment is die redelijk 
onzeker. De sleutel ligt uiteindelijk bij preventie. 
Verspreiding van vogelgriep kunnen we niet 
tegengaan, maar we kunnen wel voorkomen dat 
onze veestapel ziek wordt.”

Jouw masteronderzoek gaat over vaccins 
tegen vogelgriep. Welke bevinding is je 
bijgebleven?
“Dat deze vaccins goed werken. Mijn onderzoek 
ging over een vogelgriepvariant (H9N2) die met 
milde verschijnselen voorbij kan gaan. Maar 
dit virus richt grote economische schade aan. 
Hierdoor is H9N2 in Azië, het Midden-Oosten en 
Noord-Afrika een groot probleem. In sommige 
landen gebruiken ze daarom vaccins met dode 
virussen, maar dan blijven de kippen nog wel 
virus uitscheiden. Daardoor blijft het virus zich 
verspreiden. Wij onderzochten of een vaccin met 
een verzwakt maar levend virus dit probleem kan 
oplossen. Wat bleek? De kippen scheiden dan 
aanzienlijk minder virus uit.”  

Annemarie, hoe kijk jij naar het inzetten 
van vaccins?
“We hebben in 2022 een experiment laten 
uitvoeren om te onderzoeken of een aantal 
nieuwe vaccins bescherming biedt tegen de 
huidige vogelgriepvariant H5N1. Daarnaast gaan 
we veldproeven uitvoeren en een pilot doen. Zo 
kunnen we uiteindelijk een goed vaccinatie- en 
monitoringsprogramma opstellen om infecties te 
voorkomen die leiden tot een grote uitbraak. En 
als zo’n uitbraak toch plaatsvindt, deze snel op te 
sporen. Daar werken we hard aan, maar het traject 
duurt langer dan we zouden willen. Het kost tijd 
om een grote vaccinatiecampagne zorgvuldig op 
te stellen. We willen eerst weten welke vaccins echt 
helpen om vogelgriep te voorkomen.” 

Nick, volgens jou is de toekomst van de 
pluimveesector onzeker. Zie jij nog een 
toekomst als pluimveedierenarts? 
“Ik denk dat pluimveedierenartsen altijd nodig zijn. 
Ik ben alleen benieuwd hoe de sector over tien jaar 
eruitziet.”
Bouma knikt instemmend. “Ik denk ook dat er echt 
wel toekomst is voor pluimveedierenartsen.” 
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Gezonde huisdieren 
met PETscan
Gezonde huisdien 
met PETscan

We zijn gek op onze huisdieren en willen dat ze gezond zijn én blijven. Meer dan de helft van 
de honden en katten heeft welzijnsproblemen die ontstaan door erfelijke aandoeningen of 
schadelijke uiterlijke kenmerken. Deze aandoeningen hebben veel impact op de dieren én 
hun eigenaren. Daarom zet het Expertisecentrum Genetica bij de faculteit Diergeneeskunde 
zich in voor PETscan, een systeem om diagnoses te registreren waarmee we samen met 
dierenartsen in heel Nederland de gezondheid en het welzijn van gezelschapsdieren in 
Nederland langdurig kunnen bewaken en verbeteren. 

Help je mee?

Lees ook in deze Vetscience het verhaal over de erfelijke hartspierziekte bij Dobermanns op 
pagina 22 en het beeldverhaal op pagina 28 over de screening van puppy’s op aangeboren 
slokdarmverlamming.
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